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بهشتی پور: توافق در وین، معطل آمریکاست
 یک کارشناس مسایل بین الملل معتقد است: اگر آمریکا منافعش اقتضا کند که با ایران 
توافق کند، منتظر نتیجه انتخابات کنگره یا پارلمان اسراییل نمی شود، اگر هم منافعش 

اقتضا نکند چه بایدن شکست بخورد چه پیروز شود، توافق نمی کند. 
حسن بهشتی پور در گفت وگو با ایسنا با اشاره به تحولات اخیر مرتبط با برجام و مذاکرات 
میان ایران و آمریکا و کم شدن انتظارها از این که در این مقطع طرف ها به نتیجه برسند 
گفت: این که مذاکرات متوقف شده باشد درست نیست. به هر حال تلاش هایی دارد می 

شود که به شکلی طرف ها به ویژه ایران و آمریکا انعطاف بیشتری نشان دهند.
وی ادامه داد: این طرف آمریکایی است که بلاتکلیف است و با توجه به فشارهای داخل 
به بایدن انعطاف و اراده لازم را برای توافق نشان نمی دهد اما روشن است که طرف های 

مختلف سعی دارند راه حلی برای این گره باز کنند.
این کارشناس مسایل بین الملل در پاسخ به اینکه گفته می شود با توجه به انتخابات کنگره 
و پارلمان اسراییل، آمریکا تصمیم به تعویق مذاکرات تا بعد از این انتخابات گرفته است، 
گفت: به نظر من انتخابات کنست ربطی به برجام ندارد چون اسراییل در مجموع مخالف 

کل برجام است، بعید می دانم این موضوع تاثیر منطقی بر برجام داشته باشد.
بهشتی پور درباره تاثیر مذاکرات احیای برجام بر روند پیروزی بایدن در انتخابات کنگره 
اظهار کرد: معتقدم سیاست خارجی دولت ها در آمریکا یا اصلا تاثیر ندارد یا اگر هم دارد 
آن بخشی از آن مهم اســت که روی سیاست داخلی تاثیر می گذارد. به طور مثال اگر 
اقدامی از آمریکا باعث گشایش بازار انرژی این کشور شود، آن مساله روی انتخابات تاثیر 
می گذارد. اما از منظر سیاست خارجی فرض کنیم بایدن به توافق برسد این گونه نیست 

که فکر کنیم لزوما شانسش برای پیروز شدن در انتخابات افزایش می یابد.
وی گفت:  اگر آمریکا منافعش اقتضا کند که توافق کند، منتظر نتیجه انتخابات نمی شود. 

اگر هم منافعش اقتضا نکند چه بایدن شکست بخورد چه پیروز شود، توافق نمی کند.
این کارشناس مسایل بین الملل با بیان اینکه خطای راهبردی و تحلیلی است که برخی 
می گویند آمریکا برای توافق با ایران و بازگشــت به برجام منتظر انتخابات آبان می ماند 

افزود: گیر اصلی این است که در شرایط فعلی بایدن حاضر به توافق نیست.
بهشتی پور تاکید کرد: الان مشکل توافق و بازگشت به برجام، آمریکاست. ایران هر آنچه 
می توانست انعطاف نشان داد. معتقدم ایران خیلی معقول و منطقی برخورد کرده است 
اما مشخص نیست طرف آمریکایی در این میان دنبال چیست که برای توافق وقت کشی 

می کند؟
این کارشــناس مسایل بین الملل در پاسخ به اینکه برخی معتقدند برجام دیگر ماهیت 
اســتراتژیک خود را از دست داده است اظهار کرد: این اظهارنظرها، حرف های مخالفان 
برجام اســت که به روز شده و می گویند که برجام دیگر فایده استراتژیک ندارد. برجام 
جنبه سیاسی، اقتصادی، امنیتی دارد اینکه ما در ایران بیشتر به بعد اقتصادی مخصوصا 
در یکی دو سال اخیر پرداختیم دلیل نمی شود که ابعاد دیگر آن از بین رفته باشد. اساسا 

از اول هم برجام ابعاد سیاسی و امنیتی اش برای منطقه قابل توجه بود.
وی گفت: هر چه زودتر ایران بر سر برجام به نتیجه برسد، بهتر است. به هر حال داریم 
برای دور زدن تحریم ها هزینه می دهیم، البته نه اینکه به هر قیمتی بخواهیم مذاکره 
کنیم. از سوی دیگر  به نظر می رسد به نفع طرف اروپا و آمریکا است که الان توافق شود 
اما مشخص نیست که چرا آمریکا اینقدر معطل می کند و معتقدم توافق لنگ اراده سیاسی 

و انعطاف آمریکایی هاست.

سناریوی جدید آمریکا برای فشار بر ایران در 
آستانه توافق 

واسیلی نبنزیا، نماینده دائم روسیه در سازمان 
ملل متحد در نشست شورای امنیت سازمان 
ملل متحد از آمریکا و انگلیس خواست مدارکی 
برای ادعاهایی مبنی بر خرید تسلیحات توسط 
فدراسیون روســیه از ایران و کره شمالی ارائه 

کنند. 
 در این راستا، خبرگزاری اسپوتنیک با جناب 

آقای مجتبی جلال زاده، کارشناس ارشد در مسایل بین الملل، سیاست آمریکا و تعامل 
با ایران، پژوهشگر در پژوهشکده علوم اجتماعی و انقلاب دانشگاه آزاد اسلامی تهران به 

گفتگو نشست.
چرا آمریکا در حال حاضر بدون ارائه مدرک مســتندی، فدراســیون روسیه را به خرید 

تسلیحات از ایران متهم، و روسیه و ایران را تحریم می کند؟
واقعیت این هســت که دور جدید مذاکرات احیای برجام پیوند تنگاتگی با مسائل بین 
الملــل و رقابت دولت های بــزرگ در روابط بین الملل دارد. اینکه آمریکایی ها مدعی 
هستند که ایران و کره شمالی، روسیه وارد تجارت تسلیحاتی شدند، نشانده سناریوی 

جدید آمریکا برای ائتلاف شرق است.
پیش از این باید گفت که بر اساس قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل، برجام نیز 
سند پیوست آن است از 18 اکتبر سال 2021 بحث فروش تسلیحات ایران و ممنوعیت 
خرید و فروش اقلام تسلیحاتی از مبدا و مقصد ایران لغو شده است. بر طبق این قطعنامه 
ایــران می تواند صادرات و واردات اســلحه را انجام دهد. اما اینکه آمریکایی ها چرا این 
موضوع را نپذیرفتند، به اقدام خروج ترامپ از برجام وابسته است، و اینکه آمریکا طبق 

سوابق تاریخی خودش نشان داده است به تعهدات بین المللی پایبند نیست.
اما اینکه کشورهای مستقل من جمله ایران و روسیه می توانند اقدام به خرید و فروش 
سلاح از یکدیگر بکنند، آنچه که بر اساس عرف است، این دو کشور این اجازه را دارند، زیرا 
خرید و فروش تسلیحات عرف و معمول میان این دو کشور می تواند انجام شود. نگرانی 
غرب از گردش مالی و فروش و خرید اسلحه نیست، بلکه از اشتراک گذاری تکنولوژی 
نظامی بین کشورها می باشد )من جمله بحث فروش پهپاد میان روسیه و ایران که می 
تواند در عملیات نظامی روسیه در اوکراین و یا موارد دیگر استفاده شود، و توان نظامی 
برتری را در برشــی از زمان به روس ها بدهد(، مورد دیگر ائتلاف نظامی میان کشورها 
است، سالها غرب عدم گسترش کمونیسم و جلوگیری از نفوذ روسیه در پیرامون خود 
ائتلاف های نظامی را تشکیل می دهد و در مناطقی فرا از سرزمین خودش حضور پیدا 
کند )من جمله ناتو(، آمریکایی ها برای مهار نظامی شوروی و بعدا روسیه، ناتو را افتتاح 
کردند. اما اقدام متقابل روسیه برای ایجاد ائتلاف نظامی زنگ خطری برای آنها محسوب 

می شود.
اگر چه این خرید تسلیحات که سندی هم برای ان ارائه نشده می تواند به عنوان شکلدهی 
یک بلوک نظامی جدید در قبال غرب من جمله امریکا در منطقه استراتژیک خاورمیانه 
باشد. بنفسه اگر این مورد صورت گرفته باشد )ما نمی دانیم، زیرا هیچ کدوم از طرفین 
نه روســها و نه ایرانی نه کره شمالی این تجارت را تایید نکردند( حال فرض کنیم این 
تجارت صورت گرفته باشد، برخلاف عرف بین الملل نیست. دو کشور مستقل با یکدیگر 
مواردات داشتند. اما از لحاظ راهبرد سیاست خارجی امریکا ضربه ای برای انها می باشد، 
البته در گذشته نیز شاهد مواردات تسلیحاتی میان ایران و روسیه بودیم، این که روسیه 
سیستم موشکی اس 300 را در اختیار ایرانی ها قرار داد، امری که متداول بین کشورهای 

دنیا است.
اما انچه امریکایی ها را نگران کرده است، فروش پهپاد نیست. بلکه ترس آنها از شکست 

استراتژیک از دست دادن شرکای نظامی و کاهش فروش تسلیحات به اعراب است.
این اقدامات آمریکا علیه روسیه و ایران، چه تأثیری بر برجام خواهد داشت؟

اما این موضوع مراودات تسلیحاتی می تواند دستاویزی برای غرب باشد تا برجام را معطل 
نگاه دارند و به بهانه های واهی و اعلام ایران به عنوان کشور برهم زندده صلح بین الملل 
برجام را بر هم بزنند، و توافق جدید و رفع تحریم ها علیه ایران را امضا نکنند و تحریم 
های ثانوی علیه ایران صادر کنند تا ایران نتواند از انتفاع اقتصادی برجام که الان یک پیکر 

بیجانی از ان باقی مانده است، استفاده کنند.
آمریکایی ها با بهانه مباحث تسلیحاتی و نشان دادن ان به عنوان تهدید بین المللی، عدم 
توفیق در برجام را به عنوان یک پاسخ صریح به پیشنهادات ایران دهند و این موضاعت 
واهی را مطرح کنند و مثل گذشته فرافکنی کنند، از سوی دیگر با توجه به تغییرات روابط 
بین الملل و اتفاقات چند سال اخیر، و ناامیدی ایران از غرب و نگاه سیاستمداران ایرانی 
بیشتر به شرق شده است که نگرانی های بسیاری را برای آمریکایی ها پدید آورده است.

در ضیافت اعضای مجلس خبرگان رهبری چه گذشت؟ 
آیت الله محمود محمــدی عراقی، عضو 
مجلس خبرگان رهبری، به جماران گفت: 
تا آن جایی که از صحبت های نمایندگان 
محترم خبرگان اســتفاده می شــود، بر 
اساس همان شناختی که از امام و اهداف 
امام دارند، مهمترین دغدغه آنها مشکلاتی 
است که الآن مردم دارند. یعنی در جلسه 
ضیافت اعضای مجلس خبرگان که آقای 
رئیس جمهور هم حضور داشتند، مطلبی 
که تقریبا در صحبت های همه اعضا تکرار 
می شد این بود که هنوز نتایج برنامه های 
اقتصادی در سفره مردم خودش را نشان 

نداده و مردم مشکل دارند. 
دغدغه امروز اعضای مجلس خبرگان 

رهبری در چه زمینه ای است؟
تا آن جایی که از صحبت های نمایندگان 
محترم خبرگان اســتفاده می شــود، بر 
اساس همان شناختی که از امام و اهداف 
امام دارند، مهمترین دغدغه آنها مشکلاتی 
است که الآن مردم دارند. یعنی در جلسه 
ضیافت اعضای مجلس خبرگان که آقای 
رئیس جمهور هم حضور داشتند، مطلبی 
که تقریبا در صحبت های همه اعضا تکرار 

می شد دو موضوع بود؛ یکی اینکه ضمن 
تشــکر از زحمات رئیس جمهور و هیأت 
دولت، مطــرح می کردند که هنوز نتایج 
برنامه هــای اقتصادی در ســفره مردم 
خودش را نشــان نداده و مردم مشــکل 

دارند.
 مســأله دیگر هم در مورد دغدغه های 
فرهنگی بود. در صحبت های عزیزان تکرار 
می شــد که انقلاب ما انقلاب فرهنگی و 
هدف اساسی امام تحول فرهنگی جامعه 
بوده است. اخلاق، معنویت و قرب به خدا 
اهداف اصلی انقلاب ما بوده و باید ببینیم 
تا چه حد در رسیدن به این اهداف موفق 
بوده ایــم. آیا توانسته ایم آرمان های 

امام را تحقق ببخشیم یا نه؟
 آیــا در زمینــه بهبود معیشــت مردم 
پیشــنهادی هم از سوی اعضای مجلس 
خبرگان رهبری بــه رئیس جمهور ارائه 

شد؟
البتــه در این جلســات بــا فرصت های 
کمی که هست، نمی توان طرح و برنامه 
پیشــنهاد کرد. ولی به صورت تیتروار و 
خلاصه بعضی از عزیــزان راه حل هایی 

را هم پیشنهاد می کردند و تأکید بیشتر 
روی این بود که موانع را بردارید. اگر دولت 
بتوانــد موانع را از ســر راه مردم بردارد و 
مردم وارد صحنه شــوند، دولت حمایت 
کند و اقتصاد را بیشــتر به مردم بسپارد، 

مردم می توانند مسائل را حل کنند.
خیلی از آقایان گلایه داشــتند که هنوز 

موانع دست و پا گیر وجود دارد.
امکان دارد از این موانع مثال بزنید؟

یکی از آقایان نقل کرد از یک کســی که 
ظاهرا در خراسان کار کشاورزی انجام می 
دهد، که گفتــه من 250 مجوز پیگیری 
کرده ام که برای ایــن کارم بگیرم. واقعا 
آدم باورش نمی شود که 250 مجوز برای 
یک کار لازم باشد! چه قدر یک آدم  باید 
در این دســتگاه و آن دســتگاه دوندگی 
کند تــا بتواند یک مجــوز بگیرد؟ آقای 
رئیسی هم توضیح دادند که تقریبا همه 
دستگاه ها دارند به سامانه اعطای مجوز 
به صورت غیر حضوری می پیوندند؛ چند 
دســتگاه باقی مانده که آنها هم به زودی 
می پیوندند و این مشــکل حل می شود. 

امیدواریم حل شود.

 مسئولین فکر معیشت مردم باشند 
مولوی نذیر احمد سلامی، عضو مجلس 
خبرگان رهبری، به جماران گفت: همیشه 
دغدغه رئیس جمهور، مقام معظم رهبری 
و همه علما مســأله معیشت مردم است؛ 
چون مسأله مهمی شده و فکر همه مردم 
درگیر معیشت است. هر عالم، روحانی و 
صاحب مقامی امــکان ندارد در خصوص 
ایــن موضوع صحبت نکنــد. چون یکی 
از مســائل مهم مردم است که اگر به آن 
رسیدگی نشود دشــمنان آن را بهانه ای 
برای جدایی مردم از نظام قرار می دهند، 
تقریبا همــه این دغدغــه را دارند و در 
صحبت های خبرگان و خارج از خبرگان 
این مسأله مطرح می شود که مسئولین 

فکر معیشت مردم باشند 
دغدغه امروز اعضای مجلس خبرگان 

رهبری چیست؟
دغدغه امروز مجلــس خبرگان رهبری، 
تقویت رهبری اســت. امــام از دنیا رفته 
اند ولی اندیشه ها، افکار و خطوط حیات 
ایشان را باید ادامه بدهیم و به نسل های 
آینده منتقل کنیم تا نسل های آینده امام 

و آرمــان های انقلاب را فراموش نکنند و 
در خاطر داشته باشند.

 آیت الله جنتی در سخنرانی اجلاس اخیر 
خبرگان به بحث »معیشت مردم« تأکید 
داشــتند. با توجه به اینکه رئیس جمهور 
هم از اعضای مجلس خبرگان هســتند، 
آیا پیشنهادی از ســوی اعضای مجلس 
خبرگان در این اجلاس به ایشــان داده 
شد و یا گزارشی از رئیس جمهور دریافت 

کردید؟
همیشه دغدغه رئیس جمهور، مقام معظم 
رهبری و همه علما مسأله معیشت مردم  
اســت؛ چون مســأله مهمی شده و فکر 
همه مردم درگیر معیشت است. هر عالم، 
روحانی و صاحب مقامی امکان ندارد در 
خصوص این موضوع صحبت نکند. چون 
یکی از مسائل مهم مردم است که اگر به 
آن رسیدگی نشود دشمنان آن را بهانه ای 
برای جدایی مردم از نظام قرار می دهند، 
تقریبا همــه این دغدغــه را دارند و در 
صحبت های خبرگان و خارج از خبرگان 
این مسأله مطرح می شود که مسئولین 

فکر معیشت مردم باشند.

دیدگاه

معاون رئیسی: 
دولت از هیچ فرد متخلفی حمایت نخواهد کرد

حســینی معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره این که 
برخی از نمایندگان عنوان می کنند وزیر راه و شهرسازی 
باید به مجلس بیاید و در خصوص عملکرد مشاورش که 
بنا بر اتهاماتی بازداشت شده است پاسخگو باشد و این 
بیماری که مطرح می شود وی دارد، بهانه ای بیش نیست، 
گفت: خیر چنین چیزی نیست. ایشان واقعا بیمار بودند. 
 به گزارش ایلنا، معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: وزیر 
راه و شهرسازی کارش را با دولت ادامه خواهد داد و تمام 
تمرکز وی بر ســامان دهی وضعیت حمل و نقل زائران 

اربعین است.
محمد حســینی دربــاره این که نماینــدگان مجلس 
اســتیضاح ســه وزیر ورزش، صمت و راه و شهرسازی 
را مطرح می کنند، آیا در این مــورد با معاون پارلمانی 
رئیس جمهور صحبتی شده است یا خیر، گفت: در حال 
حاضر که مجلس تعطیل است نمایندگان نظری دارند و 
ممکن است تعدادی امضا هم جمع کنند اما تا زمانی که 
اعلام وصول در مجلس صورت نگیرد ما این ها را جدی 
نمی گیریم. باید اعلام وصول شــود و به ما ابلاغ گردد. 
البته هر جا بشنویم نمایندگانی بحث سؤال و استیضاح را 
مطرح می کنند با آن ها صحبت می کنیم که اگر ابهامات، 
شــبهات و یا اشکالاتی وجود دارد حل و فصل شود وزرا 

هم آمادگی دارند و جلسه می گذارند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: خوشبختانه در 
سال اول ما هیچ مســئله ای در خصوص استیضاح وزرا 
نداشته ایم. تعامل بســیاری خوبی بین دولت و مجلس 
صورت گرفته اســت. مشــاهده کردید 280 نماینده از 
اقدامات دولت و شخص رئیس جمهور تقدیر کردند. در 
هفته دولت هم وزرا و معاونین رئیس جمهور هرکدام به 
2 استان سفر کردند و مسائل را مورد بررسی قرار دادند.

وی در خصوص تکفیک وزارت و راه شهرسازی بیان کرد: 
تاکنون این مسئله در دولت مطرح نشده است و ما این 

موضوع را در بررسی قرار می دهیم. 
حســینی با بیان این که مسکن یک مسئله بسیار مهم 
است، خاطرنشان کرد: در دیداری که دولتمردان با مقام 
معظم رهبری داشــتند حضرت آقا فرمودند در مسئله 
مسکن ما عقب ماندگی داریم و باید اهتمام در این زمینه 

صورت گیرد. 
وی افــزود: تکفیک وزارت راه و شهرســازی از یکدیگر 

می تواند کار خوبی باشــد. زیرا کارها در این وزارت خانه 
بســیار ســنگین اســت چرا که بحث راه و شهرسازی 
خودش یک مسئله است و بحث مسکن مساله دیگری 
اســت که باید در هر دو زمینه اقدامات متناسب صورت 
گیرد. منتظر هستیم کمیسیون عمران به نتیجه برسد و  
این تفکیک به صورت یک طرح در مجلس اعلام شود و 

ما بعدا در دستور کار قرار دهیم. 
معــاون پارلمانــی رئیس جمهور دربــاره این که برخی 
نمایندگان و کارشناسان اعلام می کنند که تفکیک و یا 
ادغام وزارت خانه ها به هر حال هزینه بردار است و این امر 
در شرایطی که دولت با مشکلاتی در زمینه بودجه مواجه 
است بار مالی دارد، گفت: اگر تفکیک هم صورت بگیرد 
تاکید بر این است از همان امکاناتی که وجود دارد اعم از 
نیروی کار و ساختمان هایی که در گذشته بوده استفاده 

کنند؛ بله، بار مالی دارد اما این بار متنابه  نیست.
وی بیان کرد: اگر ضروت داشــته باشد و مجلس هم به 
این نتیجه برسد در دولت ما هم درباره اش بحث می کنیم 

اما در حال حاضر چنین چیزی نیست.
حســینی درباره این کــه برخی از نماینــدگان عنوان 
می کنند وزیر راه و شهرسازی باید به مجلس بیاید و در 
خصوص عملکرد مشاورش که بنا بر اتهاماتی بازداشت 
شده است پاسخگو باشد و این بیماری که مطرح می شود 

وی دارد، بهانه ای بیش نیست، گفت: خیر چنین چیزی 
نیست. ایشان واقعا بیمار بودند.

وی تاکید کرد: نمایندگان هر ســوال و ابهامی داشــته 
باشند ایشان پاسخ می دهند نه تنها ایشان هر وزیری در 
دولت لازم باشد پاسخگو هستند. اشاره کردم این روزها 
مجلس تعطیل است و بعد از بازگشایی هر سوالی دارند، 

می توانند بپرسند. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: دولت از 

هیچ فرد متخلفی حمایت نخواهد کرد. 
وی در پاســخ به ســوالی دیگر مبنی بر این که رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرسازی در وضعیت خاص جسمانی 
قرار دارد آیا دولت با توجه به شرایط وی همکاری اش را 
با او ادامه خواهد داد، عنوان کرد: بله همکاری ادامه دارد. 
ایشــان در حال حاضر در جلسات هیات دولت شرکت 
می کنند و پیگیر کارهای وزارت خانه هستند و در برنامه 

تلویزیونی هم توضیح دادند. 
حسینی گفت: آقای قاسمی در حال حاضر تمام هم و غم 
خودشــان را روی حمل و نقل زائران اربعین گذاشته اند 
زیرا افراد زیادی به این مراســم می روند و بحث حمل و 
نقل مسئله حادی است و روی این قضیه متمرکز هستند 

و کارشان را انجام می دهند.
وی در پاسخ به این سوالی در خصوص کاهش سهمیه 

بنزین در کارت سوخت و طرح مجدد شایعات مربوط به 
افزایش قیمت بنزین، گفت: به هیچ وجه قرار نیست این 
طرح اجرا شود و رئیس جمهور تاکید دارد که نباید هیچ 
تصمیمی که منجر به افزایش تورم در کشــور می شود، 
گرفته شــود. این موضوع اهتمام دولــت بوده و در این 
زمینه دقت دارد تا قیمت ها کنترل شود. قطعا اگر بنزین 
بخواهد با افزایش قیمت مواجه شــود تبعات فراوانی در 
کشور به همراه خواهد داشت. به همین دلیل با توجه به 
قاچاق سوختی که در کشور صورت می گرفت، تدابیری 
صورت گرفت که به وسیله کارت سوخت قاچاقی انجام 

نشود.
حسینی در پاسخ به این سوال که علت کاهش سهمیه 
بنزین در کارت سوخت به چه منظوری بوده، گفت: به 
منظور جلوگیری از قاچاق بوده که روی این موضوع هم 

تاکید شده است. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور در پاسخ به این سوال که با 
توجه به وعده اولیه دولت در خصوص بازگرداندن قیمت 
ها به شــهریور 1۴00، برنامه دولت برای جلوگیری از 
افزایش قیمت ها چیســت، گفت: دولت تلاش می کند، 
تا آنجا که مقدور اســت قیمت ها افزایش پیدا نکند. به 
طور مثال ما شــاهد تورم جهانی بودیم که این موضوع 
بر روی اقتصاد ما هم اثر گذاشت و در حال حاضر تورم 
در کشــوری مانند ترکیه 8۶ درصد شده و یا در برخی 
از کشورهای اروپایی که تورمی نداشتند اکنون دچار این 

معضل شدند و در کشور ما هم آثار خودش را دارد.
وی تصریح کــرد: بنابراین دولت خیلــی دقت دارد تا 
قیمت ها افزایش پیدا نکند و اگــر در جایی مانند دارو 
یا گندم با افزایش قیمت مواجه شــد، به نوعی مشکل 

آن را حل کند. 
حسینی در پاســخ به این سوال که دولت چه برنامه ای 
برای جلوگیری از کســری بودجــه دارد، گفت: در این 
موضوع بودجه به گونه ای بســته شده که شاهد کسری 
بودجه نباشیم. دولت در ســال گذشته بدهی هایی که 
بابت اوراق و صندوق ها و دســتگاه ها وجود داشــت را 
پرداخت کرده و از بانک مرکزی هم اســتقراض نکرد به 
همین منظور دولت به شــکل جدی تلاش می کند در 
زمینه جلوگیری از کسری بودجه به صورت جدی عمل 

کند تا کمتر درگیر مشکلات باشد.

سفیر ایران در عراق گفت: بر اثر برخورد یک ون با یک تانکر حمل سوخت در منطقه شوملی در استان بابل یازده 
نفر از افراد سوار بر ون کشته شده اند و سه نفر از آنها زنده اما مصدوم هستند. 

محمد کاظم آل صادق، ســفیر ایران در عراق در گفت وگو با ایسنا با بیان این که اجساد افراد کشته شده در حال 
انتقال برای شناسایی هویت است، اظهار کرد: سه نفری که زنده هستند اعلام کردند که همه مسافران ون ایرانی 

بوده اند و به نظر می رسد که یازده نفر کشته شده نیز ایرانی هستند.
وی با ابراز همدردی با خانواده های قربانیان این حادثه گفت: متاسفانه سالانه شاهد چنین حوادثی هستیم.

جزئیات انفجار ون 
حامل مسافران ایرانی 
در عراق
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افزایش قیمت بنزین در دستورکار نیست قیمت دلار تا کجا بالا می رود؟

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی گفت: مجلس و دولت برنامه ای برای افزایش 

قیمت بنزین ندارند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، 
علی جدی با اشــاره به اینکه افزایــش قیمت بنزین 
در بودجه 1۴01 پیش بینی نشــده لذا افزایش قیمت 
بنزین نخواهیم داشت، اظهار کرد: افزایش قیمت بنزین 
ناگهانی نمی شــود و باید در بودجه دیده شود و برای 

بودجه 1۴01 این پیش بینی انجام نشده است.
وی با بیان اینکه دولت نیز بارها به عدم افزایش قیمت 
بنزین تأکید کرده اســت، افزود: قیمت فعلی بنزین به 
منابع ملی آسیب می رســاند و لازم بود طی سال های 
گذشــته قیمت بنزین نیز مانند سایر کالاها به صورت 
عادی و براســاس تورم موجود افزایش پیدا می کرد تا 
افزایش قیمت ناگهانی، چالشی برای کشور ایجاد نکند.

نماینده مردم شــیروان در مجلس شورای اسلامی با 

تأکیــد براینکه بنزین نیز یک کالا اســت و از افزایش 
قیمت سالیانه براســاس تورم کشور مستثنی نیست، 
ادامه داد: مصرف بنزین روزانه در کشور به 100 میلیون 

لیتر رسیده که ناشی از عدم مدیریت است.
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی در رابطه با زیرســاخت های سوخت استان، 
بیان کرد: متأســفانه زیرساخت های تأمین سوخت در 
استان ایجاد نشده و به همین دلیل با مشکلاتی روبه رو 
هســتیم و باید به دنبال رفع آن باشیم. در حال حاضر 
اقداماتی انجام می شود اما زمان بر است تا به ثمر برسد.

جدی با تأکید براینکه مسیر لوله گذاری مناسب برای 
انتقال سوخت از خراسان شمالی مشخص نشده، ادامه 
داد: این موضوع برای اســتان مشکل ایجاد کرده و در 
حال حاضر مســیر لوله گذاری از کنار سبزوار و مشهد 

می گذرد که خراسان شمالی در آن دیده نشده است.
وی در پایــان تصریــح کــرد: اولویت فعلــی دولت، 

قیمت دلار از هفته گذشته وارد کانال 30 هزار تومانی 
شد. کارشناســان معتقدند با توجه به شرایط سیاسی 
کشــور، احتمال حرکت دلار در بازه 30 هزار تومان در 
روزهای آینده وجود دارد. اما ممکن است دلار به 31 و 

حتی 32 هزار تومان نیز برسد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تجارت نیوز، 
قیمت دلار از هفته گذشــته وارد کانال 30 هزار تومان 
شد. کارشناسان اقتصادی معتقدند نرخ ارز فعلا در همین 
محدوده باقی می ماند. اما از نیمه دوم سال به بعد احتمال 
افزایش قیمت ها در این بازار وجود دارد. چون از نیمه دوم 
سال کسری بودجه خود را نشان می دهد و این کسری 
بودجه به افزایش قیمت دلار  منجر می شــود.اما جدا از 
اخبار و تحولات سیاســی، عوامل دیگری نیز در نوسان 
قیمتی تاثیرگذارند. کارشناسان در مورد عوامل نوسان 

قیمت دلار در روزهای آینده چه می گویند؟
مجتبی دیبا، کارشناس بازارهای مالی گفت: محدوده 

قیمتی 30 هزار و ۶00 و ۷00 تومان، محدوده مهمی 
برای دلار در کشور است. اگر این ارز نتواند این محدوده 
را حفظ کند، می توان پیش بینی کرد که دلار کاهشی 

را در روزهای آینده تجربه کرد.
این کارشــناس بازارهای مالی در ادامه توضیح داد: در 
حال حاضر، نقطه تعادلی دلار در بازار، همین کانال 30 

هزار تومان است که بازار در آن قرار دارد.
دیبا افزود: اما دلار برای کاهش قیمت، باید این منطقه 
30 هزار تومان را از دست بدهد که به 2۹ هزار و ۶00 
تومان برســد. در این صورت، می توان شاهد دلار 28 

هزار تومانی در بازار نیز بود.
او گفت: البته با توجه به شرایط سیاسی کشور، احتمال 
حرکت دلار در بــازه 30 هزار تومان در روزهای آینده 
وجود دارد. اما اگر دلار به 30 هزار و 800 برسد، ممکن 
است نوسانات بیشتر شده و دلار به 31 و حتی 32 هزار 

تومان نیز برسد.

۱۰۰ تراکنش به ارزش بیش از ۳۵ میلیون تومان  
در ماه مالیات دارد

بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار، چنانچه 
یک حساب بانکی بیش از 100 تراکنش واریز 
به حساب در ماه داشــته باشد و 35 میلیون 
تومان در تراکنش ها جابه جا شــود، تراکنش 
تجاری تلقی می شــود و باید مالیات پرداخت 

کند.
به گــزارش انتخــاب، پس از اجــرای قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از سوی دولت که منجر به ساماندهی 1۹ میلیون 
درگاه پرداخت و کارتخوان با هدف جلوگیری از پولشــویی و فرار مالیاتی شد، موضوع 
تفکیک حساب های تجاری از غیرتجاری به عنوان تکمیل کننده این زنجیره مطرح شد 
که هفته گذشته بانک مرکزی در بخشنامه ای دستورالعمل ناظر بر حساب سپرده تجاری 

و خدمات بانکی مرتبط با آن را برای اجرا به شبکه بانکی ابلاغ کرد.
به نوشته تسنیم، بر اساس اعلام بانک مرکزی، 220 هزار حساب تجاری شناسایی شده 
است و این موضوع از این لحاظ اهمیت دارد که فرآیند اخذ مالیات از دارنده حساب انجام 

می شود و دیگر شاهد فرار های مالیاتی نخواهیم بود.
به گفته اصغر ابوالحسنی؛ قائم مقام بانک مرکزی بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار 
چنانچه حســابی بیش از 100 تراکنش در ماه داشــته باشــد و 35 میلیون تومان در 
تراکنش ها جابه جا شــود، تراکنش تجاری تلقی می شود. ابتدا پیامکی برای افراد ارسال 
می شود که با تراکنش هایی بالایی که دارد حساب تجاری است و حساب تجاری نیازمند 
اخذ مالیات اســت و چنانچه فرد مدعی شود که کار تجاری انجام نمی دهد و به اشتباه 
جزو حساب های تجاری شناسایی شده می تواند مدارک مربوطه را به سازمان مالیاتی ارائه 

کند و مساله حل می شود.
قائم مقام بانک مرکزی از ارسال پیامک حساب های تجاری و غیرتجاری به افراد از ابتدای 
مهرماه خبر داد و گفت: نه تنها شناسایی حساب های تجاری خللی در فعالیت افراد ایجاد 

نمی کند و برای حساب های تجاری موارد مشوقی هم در نظر گرفته شده است.
ابوذر ســروش؛ معاون نظارت بانک مرکزی در این باره، هدف بانک مرکزی از تفکیک 
حساب های تجاری از غیرتجاری گفت: صاحبان حساب های تجاری لازم نیست برای نقل 
و انتقال بیش از دو میلیارد ریال خود به بانک مستند ارائه کنند، بلکه بانک ها فقط برای 
نقل و انتقالات بالاتر از مبلغ 10 میلیارد ریال باید از این اشخاص مستندات مطالبه کنند.
وی با اشــاره به اقدام افراد برای تجاری شــدن حساب های خود تاکید کرد: در روش 
نخست، اشــخاص می توانند با مراجعه به درگاه های تعیین شده توسط سازمان امور 
مالیاتی کشور، شماره حساب یا حساب های تجاری خود را اعلام کنند. در روش دوم، 
افراد می توانند به بانک های عامل مراجعه و اطلاعات حساب های خود نزد آن ها را که 

می خواهند به حساب تجاری تبدیل شود اعلام کنند.

قیمت ها در بازار خودرو ثابت ماند
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو پایتخت 
با اشــاره به رکود عمیق بــازار، از ثابت ماندن 

قیمت ها نسبت به هفته گذشته خبر داد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، روز گذشــته سعید موتمنی افزود: امروز 
در بازار خودرو همچون هفته گذشــته رکود 
شــدیدی حاکم اســت، به طوری که شاهد 

مراجعه اندک مشتریان برای خرید خودرو هستیم و به نوعی بازار بلاتکلیف است.
وی بیان داشت: بلاتکلیفی بازار بیشتر به اخبار مثبت و منفی واصله سیاسی بین المللی، 
نوســانات ارزی و موضوع واردات خودرو برمی گردد که این عوامل بازار را در یک خواب 

عمیق فرو برده است.
موتمنی خاطرنشان کرد: بررسی قیمت ها در هفته جاری نسبت به هفته گذشته حاکی 
از عدم تغییر نرخ ها است؛ با این وجود خریداران واقعی خودرو قدرت چانه زنی دارند و در 
صورتی که بین 10 تا 20 درصد کمتر از قیمت بازار پیشنهاد خود را به فروشندگان ارائه 

کنند، امکان خرید وجود دارد.
این مقام صنفی یادآور شد: امروز خودرو در کشور ما نه یک کالایی مصرفی، بلکه یک 
کالای سرمایه ای است و نوسانات ارزی در برخی موارد آن قدر قیمت ها را بالا برده است 

که به کاهش نرخ ارز نیز کمتر واکنش نشان می دهند.
وی عدم تناسب عرضه و تقاضای خودرو دیگر عامل تأثیرگذار بر قیمت ها عنوان کرد و ادامه 
داد: باید نیاز روزانه، ماهانه و سالیانه بازار خودرو تامین شود، اما دست کم در چند سال گذشته 

عرضه خودرو در حد تقاضا نبوده و ۴0 تا 50 درصد کمتر از نیاز بازار عرضه شده است.
این مقام صنفی به سال ۹۶ و اوایل سال ۹۷ اشاره کرد که عرضه و تقاضای خودرو بسیار 
به هم نزدیک بود و گفت: در آن زمان فاصله سه تا 10 درصدی قیمت های کارخانه ای و 

بازاری خودروها را شاهد بودیم.
به گزارش ایرنا، امروز در فضای مجازی و سایت های خودرویی در گروه ایران خودرو هر 
دســتگاه پژو 20۶ تیپ دو حدود 2۹8 میلیون تومان، پژو 20۷ اتوماتیک ۴۷0 میلیون 
تومان، رانا پلاس 303 میلیون تومان، تارا دنده ای ۴3۴ میلیون تومان و تارا دنده اتوماتیک 

5۷5 میلیون تومان قیمت گذاری شد.
در گروه سایپا نیز هر دســتگاه تیبا صندوقدار 202 میلیون تومان، تیبا 2 حدود 20۶ 
میلیون تومان، کوییک اتوماتیک 303 میلیون تومان، کوییک آر )دو رنگ( 205 میلیون 
تومان و در دسته مونتاژی ها نیز هر دستگاه هایما اس ۷ حدود ۹۷0 میلیون تومان و جک 

اس 5 نزدیک به یک میلیارد و 30 میلیون تومان قیمت گذاری شد.

کشف ۲ میلیون واحد ارز
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از 
کشف بیش از 2 میلیون واحد انواع ارز خبر داد 
و گفت: کارشناسان ارزش کشفیات را بیش از 

350 میلیارد ریال برآورد نموده اند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
مهر، سرهنگ کارآگاه هدایت بهرامی توضیح 
داد: طــرح مبارزه بــا دلالان ارزی به منظور 

انضباط بخشی و از بین بردن بسترهای تخلفاتی، پایش، نظارت، رصد و کنترل بازار ارز 
در دستورکار این پلیس قرار گرفت و با استفاده از امکانات با اقدامات اطلاعاتی و شناسایی 

مخلان بازار ارز هفته گذشته اجرا گردید.
وی عنوان داشــت: این طرح با استفاده از ظرفیت های درون سازمانی نسبت به اجرای 
طرح مذکور با هماهنگی قضائی و همکاری یگان امداد با به کارگیری 20 اکیپ عملیاتی 

و استفاده از تعداد 80 نفر کارکنان در نقاط هدف اجرا گردید.
این مقام انتظامی افزود: در پی نشر اخبار مرتبط با مشکلات در توافقات بین المللی، دلالان 
با انتشــار پالس های منفی درصدد افزایش نرخ ارز هستند، راه پیمایی و مراسم اربعین 
حسینی در اوضاع فعلی نیز فشار برای تقاضای سهمیه دلار در بازار را تشدید کرده است.
کارآگاه بهرامی گفت: بنا بر دلایل اعلامی عده ای سودجو و فرصت طلب با سو استفاده 
از موقعیت، موجبات تلاطم دربازار ارز و افزایش قیمت ارز را فراهم می نمایند. که در این 
راستا 1۴ فقره پرونده تشکیل، 1۷ نفر متهم دستگیر و مقدار 2 میلیون و 8۷۴ هزار و 

10۶ واحد ارز کشف و به مرجع قضائی معرفی شد.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ بابیان اینکه کارشناســان ارزش ریالی اموال 
کشــف شــده را بیش از 350 میلیارد ریال اعلام کرده اند، اضافه کرد: یکی از معضلات 
اساسی که جامعه در شرایط فعلی با آن درگیر است و با معیشت مردم به صورت مستقیم 
در ارتباط می باشد بالا رفتن قیمت ارز به دلیل سوداگری افراد منفعت طلب می باشد با 
توجه به اینکه ارز کالای سرمایه ای نبوده و فقط کسانی که نیاز به ارز دارند باید آن را تهیه 
کنند لیکن شاهد هستیم که عده ای سودجو با سفته بازی اقدام به خرید و فروش، احتکار 

به انگیزه بالارفتن قیمت می کنند.

خبر

سیاستگذار چگونه می تواند قیمت کالاها را در سال آینده کنترل کند؟

مسیرهای منتهی به کاهش تورم1402
در ســال های اخیر و به خصوص ماه های 
اخیر نرخ تورم در کشور ما افزایش داشته 
و حتی به بالاترین میزان خود رســیده 
اســت. در این میان رفع ناترازی بودجه، 
اصلاح نظام بانکی و به سرانجام رساندن 
برجــام مهره هــای اصلی در ایــن بازی 
اقتصادی هستند و کارشناسان معتقدند 
حل این آیتم ها می تواند نقش اساسی در 
کنترل و سپس کاهش نرخ تورم ایفا کند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تجارت آنلاین؛ تورم مزمن و ساختاری، 
اقتصاد ایران را در وضعیت شکننده ای قرار 
داده به نحوی که اکنون دستیابی به تورم 
زیــر ۴0 درصد می تواند در نوع خود یک 

موفقیت برای سیاستگذار محسوب شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تجارت آنلاین، کارشناسان اعتقاد دارند 
رفع ناتــرازی بودجه،اصلاح نظام بانکی و 
به سرانجام رساندن برجام میتواند نقش 
اساســی در کنترل و سپس کاهش نرخ 

تورم ایفا کند.
راهکارهای کاهش نرخ تورم در سال 

آینده
یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه فعلا 
تلاش حداقلی دولت این اســت که تورم 
افزایش پیدا نکند و امســال از ۴0 درصد 
فراتر نرود، گفت: اگر دولت بتواند امسال 
تورم را به زیر ۴0 درصد برساند، کارنامه 
موفقی در این زمینه خواهد داشت و برای 
سال بعد نیز اگر اقدامات قابل توجهی در 
رفــع ناترازی های ارزی، بودجه ای مالی و 
بانکی انجام دهد، می توانیم شــاهد تورم 

زیر 25 درصدی باشیم. 
وحید شــقاقی شهری اظهار کرد: مسئله 
تورم یــک معضل 50 ســاله در اقتصاد 
ایــران اســت و میانگین تــورم ایران در 
50 سال گذشــته 20 درصد بوده است؛ 
بنابرایــن موضوع تورم مربــوط به دولت 
خاصی نیست و مسئله بلند مدت اقتصاد 
کشــور است و باید حل شود. در دهه ۹0 
میانگین تورم ایران 2۶ درصد و در چهار 
سال گذشته بیش از ۴0 درصد بوده است.
وی با بیان اینکه تا زمانی که ریشــه های 
اصلی تورم از بین نــرود، همچنان تورم 
پنهان را در اقتصاد ایران مشاهده خواهیم 
کرد، افزود: تا زمانی که ریشــه های تورم 

حل نشود، همچنان تورم به صورت آشکار 
و پنهــان در اقتصاد ایــران وجود خواهد 
داشــت. به عنوان مثال در ســال 13۹5 
تــورم ایران به ۹ درصد رســید اما چون 
ریشه های تورم حل نشــده بود، باز روند 
صعودی تورم ادامه پیدا کرد و تورم در آن 
سال فقط به دلیل کاهش انتظارات تورمی 

کم شده بود.
این کارشــناس اقتصادی سه ریشه اصلی 
تورم را در ناترازی بودجه ای و مالی، بانکی، 
تجاری و ارزی دانســت و گفت: تا زمانی 
که این ناترازی هــا در اقتصاد وجود دارد، 
انتظارات تورمی نیز هر بار شعله ور می شود. 
در سال 13۹5 این ناترازی ها وجود داشت 
اما به دلیل کاهش انتظــارت تورمی، نرخ 
تورم نیز کاهشی شــد و در سال 13۹۷، 
ناترازی های اقتصاد کشور با خروج آمریکا 
از برجام تشدید شد و تورم های بالای ۴0 

درصد را مشاهده کردیم.
شــقاقی درباره روند تــورم و نقدینگی 
در دولت ســیزدهم بیان کرد: زمانی که 
فعالیت دولت ســیزدهم آغاز شــد، سه 
ناترازی بودجه ای، مالی و ارزی در اقتصاد 

ایران وجود داشت. 
کنترل انتظارات تورمی

در این زمینه تلاش دولت این بود که این 
ســه ناترازی و انتظارات تورمی را کنترل 
کند. برای ایــن موضوع در حوزه ناترازی 
بانکی اقدامات مثبت و رو به جلویی انجام 
شــد؛ به طوری که وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی سیاســت های انضباط بخشی به 
نظام بانکــی را عملیاتی کردند و مواردی 
از جمله کنتــرل ترازنامه بانکی، کاهش 
منابع بلوکه شده بانک ها، تقویت نظارت 
بانکی و نظایر آن انجام شــد.وی با بیان 
اینکه ساختار نظام بانکی معیوب است و 
بانک ها درگیر بنگاه داری گسترده شده اند 
که موجب افزایش ناترازی بانک ها شــده 
است افزود: پیشنهاد من به تیم اقتصادی 
دولت این اســت کــه در کنار اصلاحات 
جزئــی و اصلاحات تکی نظــام بانکی به 
تدریج به سمت اصلاحات ساختاری نیز 
حرکــت کنند. دولت تــلاش کرد ضمن 
تقویت شفافیت، انضباط بخشی را به نظام 
بانکی تحمیل کند اما لازم اســت که به 
اصلاحات عمیق دست بزند.این تحلیلگر 

اقتصادی اقدامات دولت در رفع ناترازی در 
بودجه و امور مالی را مثبت ارزیابی نکرد 
و گفت: بودجــه 1۴01 همچنان بودجه 
ناترازی و شــکننده اســت و هزینه های 
مختلفی بر بودجه 1۴01 تحمیل و اضافه 
شده اســت. در این زمینه لازم است که 
تیم بودجه ریزی کشــور برای سال آینده 
بودجه ای شــفاف و با ناترازی کم تری را 
تحویل دهد. ناترازی های تجاری و ارزی 
کشــور نیز به لطــف افزایش قیمت های 
جهانی تا حدودی کاهش پیدا کرده است.

اصلاح ساختار صادرات و واردات
بــرای اقدامات اساســی در این زمینه به 
اصلاح ســاختار در حوزه توسعه صادرات 
غیرنفتی و مدیریــت واردات نیاز داریم.

شقاقی با بیان اینکه تمام تلاش دولت این 
بوده که تورم و انتظارات تورمی را کنترل 
کند و اجازه سه رقمی شدن تورم را ندهد، 
ادامه داد: در حوزه نقدینگی تلاش دولت 
این بوده که نقدینگــی را کنترل کند و 
رئیس جمهوری دســتور داده که رشــد 
نقدینگی کاهش پیدا کند. اقدامات برای 
کنترل رشــد نقدینگی شدت گرفته که 
امیدواریم نقدینگی مهار شــود زیرا رشد 
نقدینگی تبعات ســنگینی برای اقتصاد 
دارد.وی افزود: کنترل تورم و نقدینگی به 
هماهنگی تیم اقتصادی دولت و شرایط 

اقتصادی در حوزه بیــن الملی و داخلی 
بســتگی دارد. این کار مســتلزم کاهش 
دســت درازی دولت به منابــع بانک ها 
و بانــک مرکزی، کاهــش طمع افزایش 
هزینه های دولتــی و بهبود وضعیت تراز 
ارزی اســت. فعلا تــلاش حداقلی دولت 
این اســت که تورم افزایــش پیدا نکند 
و امســال از ۴0 درصــد فراتر نرود. البته 
این موضوع با توجه به شرایط تحریمی، 
اصــلاح ارز ۴200 تومانی به عنوان یک 
شوک تورمی و افزایش قیمت های جهانی 
سخت اســت اما اگر دولت بتواند امسال 
تورم را به زیر ۴0 درصد برساند، کارنامه 
موفقی در این زمینه خواهد داشــت. این 
کارشــناس اقتصادی در پایان گفت: اگر 
دولت در سال بعد اقدامات قابل توجهی 
در رفع ناترازی های ارزی، بودجه ای مالی 
و بانکی انجام دهد، تورم زیر 25 درصد را 

می توانیم شاهد باشیم.
الزامات کاهش نرخ تورم

رئیــس مرکز پژوهش های مجلس نیز با 
اشــاره به تورم ۴0 درصدی کشور و تاثیر 
آن بر معیشت مردم، گفت: اگر 3 ناترازی؛ 
بودجه، صندوق های بازنشستگی و نظام 
بانکی اصلاح شود، تورم کنترل می شود. 
وی بیان کرد:تورم موضوع دیگری اســت 
که به معیشــت مردم مربوط است، تورم 
۴0 درصدی طی چند ســال گذشــته 
زندگی مردم و معیشت آن ها را تحت تاثیر 
قرار داده که سه راهبرد برای این موضوع 
پیشنهاد شده است؛ اگر 3 ناترازی اصلاح 
شود تورم کنترل می شود؛ ناترازی بودجه 
کــه در ســال 1۴00 حــدود 2۹0 هزار 
میلیارد تومــان بود، ناترازی صندوق های 
بازنشستگی که شاید 10 سال پیش دولت 
10 همت به صندوق های بازنشســتگی 
کمک می کــرد که این کمک در ســال 
گذشــته به 21۷ همت رسیده و سومین 
ناترازی مربوط به شــبکه بانکی است که 
در سال های گذشته عمیق تر شده است.
نگاهداری با بیان اینکه اگر این سه ناترازی 
کنترل شود، تورم کنترل می شود، افزود: 
بسته های سیاســتی در راستای رفع این 
ناترازی در کشــور پیشــنهاد شده است 
که ان شاءالله با رفع این موضوع به سمت 
کاهش تورم طی سال های برنامه هفتم 

توسعه برویم.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکــه در نکاتی که 
گفتید به ویژه موضوعات مربوط به جذب 
بازارهای منطقــه ای و فرامنطقه ای نقش 
رفع تحریم ها بسیار پررنگ است یعنی اگر 
تحریم ها رفع نشود تحقق اهداف برنامه 
هفتم توسعه با مشــکل روبه رو می شود، 
تصریح کرد: من شاید به اندازه ای که شما 
می گوییــد وزن برای رفع تحریم ها قائل 
نباشــم، نه تنها من بلکه صاحب نظران 
ژئوپلتیک و ژئواکونومیک هم که از سوی 
مرکز پژوهش ها با آن ها جلسه داشتیم، به 

این موضوع معتقد هستند.
وی با بیان اینکه هیچ شکی در اینکه باید 
به ســمت رفع تحریم ها برویم، نیست تا 
جای ممکن، باید نسبت به رفع تحریم ها 
اقدام کنیــم، گفت: هیچ کس شــک و 
تردیدی نسبت به اینکه رفع تحریم باعث 
بهبود وضعیت معیشــت و زندگی مردم 
می شــود، وجود ندارد، اما میزان ارزیابی 
ما از تاثیری که رفــع تحریم ها بر بهبود 

معیشت مردم دارد، باید محاسبه شود.
عایدی ما از رفع تحریم ها

رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلس با 
بیــان اینکه ما یک بحثــی مبنی بر رفع 
تحریم ها و بحث دیگری مبنی بر عایدی 
ما از رفع تحریم ها داریم، اضافه کرد: نباید 
در محاســبه عایدی سیاسی، اقتصادی، 
حقوقــی در رفع تحریم هــا دچار بیش 
برآورد شــویم به این معنا که نباید فکر 
کنیم همه مشــکلات ما با رفع تحریم ها 
رفع می  شــود و گشــایش های بسیاری 

اتفاق می افتد.
وی در پاســخ به این ســوال که با وجود 
تحریــم آیا می تــوان اهــداف مذکور را 
محقق کرد به تغییرات عرصه بین الملل، 
انتقال ثروت از غرب به آسیا، جانمایی های 
جدیدی که موجب ایجاد ابهامی در فضای 
بین الملل شــده، به نوعی درگیری هایی 
که میــان قدرت های بزرگ مانند چین با 
آمریکا یا روســیه با آمریکا رخ داده اشاره 
کرد و ادامه داد: اگر ما هوشمندانه بتوانیم 
در انتقال قدرت ها، جایابی صحیحی برای 
خودمان در نظام بین الملل داشته باشیم، 

دستاوردهای مناسبی به دست می آوریم.

تورم مزمن و 
ساختاری، اقتصاد 
ایران را در وضعیت 
شکننده ای قرار 
داده به نحوی که 
اکنون دستیابی به 
تورم زیر 40 درصد 
میتواند در نوع خود 
یک موفقیت برای 
سیاستگذار محسوب 
شود
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حق عائله مندی فعلی مثل شوخی و جسارت 
به اولاد است

سخنگوی کمیسیون ویژه حمایت از جوانی 
جمعیت و خانواده گفت: این عددهای خیلی 
کمی که به عنوان حق عائله مندی پرداخت 
می شــود مثل شــوخی می ماند و به نوعی 
جســارت به عائله و اولاد اســت؛ بنابراین در 
قانون حمایت از جوانــی جمعیت و خانواده 
این مســاله پیش بینی و دولت موظف شده 

به نحوی آن را تغییر دهد که رغبت و انگیزه لازم در مورد ازدواج جوانان را ایجاد کند.
علی اصغر عنابستانی در گفت و گو با ایسنا در رابطه با پایین بودن حق عائله مندی به 
منظور تشویق جوانان به ازدواج با توجه به قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده، 
بیــان کرد: در قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانــواده ماده ای داریم که دولت را 
مکلف کردیم حق عائله مندی و حق اولاد را به عدد مناسبی افزایش دهد که اگر اشتباه 
نکنم تا دو برابر وضعیت فعلی است و بعد از تولد فرزند سوم نیز این مبلغ بیشتر می 
شود و مثلا اگر فرزند سوم به دنیا آمد مجدد این حق اولاد برای همه فرزندان افزایش 
بیشتری یابد که قانون اینگونه ای در قانون جوانی جمعیت داریم که البته دولت هنوز 

آن را اجرا نکرده است.
وی بــا بیان اینکه برآوردم این اســت که دولت تاکنون حــدود 20 درصد از قانون را 
توانسته شروع به اجرا کند نه اینکه اجرا کند، تصریح کرد: دولت هنوز مابقی قانون را 
هنوز شروع به اجرا نکرده است، البته باید تا حدودی به دولت حق داد به این دلیل که 
قانون جنبه های مختلف حمایتی در نظر گرفته و اجرای خیلی از این موارد به زمینه 

سازی نیاز دارد.
ســخنگوی کمیسیون ویژه حمایت از جوانی جمعیت و خانواده مجلس یادآور شد: از 
سوی دیگر نباید به دولت حق داد، از این باب که قانون به محض ابلاغ باید اجرا شود 

و دولت وظیفه دارد که قانون را اجرا کند.
عنابستانی با بیان اینکه به عنوان عضو و سخنگوی کمیسیون ویژه جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده به جد پیگیر این موضوع هســتم، تاکید کرد: دولت باید این قانون 
را در همه جنبه های خودش اجرا کند که یکی از موارد هم همین افزایش حق عائله 
مندی است که ایراد درستی است و این موضوع در زمان بررسی قانون جوانی جمعیت 
مورد توجه قرار گرفت که بالاخره حق عائله مندی و حق اولاد باید عددی باشــد که 

جوان را ترغیب به ازدواج و فرزندآوری کند.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: این عددهای خیلی کمی 
که گذاشته اند مثل شوخی می ماند و به نوعی جسارت به عائله و اولاد است که مثلا 
عددهای 200 هزار تومانی در وضعیت اقتصادی فعلی به عنوان حق اولاد در حکم های 
حقوقی می نویســیم، بنابراین ما در قانون این مساله را پیش بینی کرده ایم و دولت 
موظف شده به نحوی آن را تغییر دهد که آن رغبت و انگیزه لازم را در این مقطع در 

مورد ازدواج ایجاد کند.

هشدار درباره هجوم آفات به جنگل های 
هیرکانی

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور در نامه ای 
به وزیر جهاد کشــاورزی نســبت به طغیان 
برخی آفات و ورود خســارت به درختان در 
جنگل های هیرکانی شمال کشور هشدار داد.

به گزارش ایرنا از سازمان بازرسی کل کشور، 
احمد رحمانیان در اجرای بند »ج« ماده 11 
قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور در 

نامه ای به وزیر جهاد کشاورزی نسبت به طغیان برخی آفات در جنگل های هیرکانی 
شمال کشور و ورود خسارت به درختان هشدار داد.

در این نامه حسب اظهارات متخصصان مربوطه، دلایل عمده طغیان آفات یادشده از 
بین رفتن دشمنان طبیعی آفات، تغییرات اقلیمی، تضعیف درختان، فقدان اطلاعات 
و عدم پایش به روز از تغییرات جمعیت این آفت و ســایر آفات موجود در اکوسیستم 
جنگل های شمال کشور و محدودیت های مربوط به مبارزه شیمیایی در مناطق جنگلی 

و کمبود اعتبارات و امکانات عنوان شده است.
قائم مقام سازمان بازرسی در این نامه خواستار تهیه فوری دستورالعمل جامع مدیریت 
مبارزه با آفات نامبرده در مناطق جنگلی متناسب با بیولوژی آن ها با همکاری سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری، موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع، سازمان حفظ نباتات 

و موسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور شده است.
وی بر ضرورت همکاری سازمان برنامه و بودجه با وزارت جهاد کشاورزی با هدف تامین 
اعتبار به منظور تســریع در کنترل جمعیت آفات موردنظر و کاهش خسارت از طرق 

مقتضی تاکید کرده است.
انجام اقدامات لازم به منظور جمع آوری اطلاعات و پایش به روز از تغییرات جمعیت 
آفات موجود در اکوسیستم جنگل های شمال کشور با انجام پایش آفات و بیماری های 
درختان جنگلی به منظور جلوگیری از هدر رفت منابع در زمان شــیوع برخی آفات 
مشابه و بروز خسارات جبران ناپذیر و زوال جنگل های هیرکانی که میراث طبیعی ثبت 
شده از جمله پیشنهادات سازمان بازرسی به وزیر جهادکشاورزی در این نامه بوده است.

 آفتاب بگیرید تا چربی شکمتان 
کاهش یابد

قرار گرفتن روزانه در معرض نور خورشید برای 
ســلامت ذهن و بدن ضروری است. احتمالا 
تابســتان را در بیرون از منزل به پیاده روی و 
ورزش کردن در فضای باز و دیگر عادات سالم 
گذرانده اید اما کم کم زمســتان فرا می رسد و 
این سبک سالم زندگی کنار گذاشته می شود 
زیرا با آمدن هوای سرد غذاهای پخته شده و 

مقوی به میز شــام راه پیدا می کند؛ به همین دلیل کاهش وزن در تابستان راحت تر 
از زمســتان است.به نقل از هلث، بر اســاس نتایج تحقیقی که در نشریه گزارش های 
علمی)Scientific Reports( منتشر شده اگر معتقدید که کاهش وزن در تابستان 
راحت تر است، مشخص می شود که نور خورشید می تواند نقش مهمی در کاهش چربی 

شکمی شما داشته باشد.
آب  و هوای گرم منجر به هضم کندتر غذا می شود که برابر با احساس سیری طولانی تری 
است. علاوه بر این در تابستان فرصت های بیشتری برای سوزاندن چربی های شکم و 
کاهش وزن فراهم است. میوه های فصلی مانند انواع توت ها، هندوانه، سالادهای سبز 

تازه و ورزش های تابستانی نیز به کاهش وزن کمک می کند.
در مقابل فقدان نور خورشید ممکن است منجر به افزایش وزن شود.

پیتر لایت، محقق این تحقیق، می گوید: با بررسی یافته های علمی مشخص می شود قرار 
گرفتن ناکافی در معرض نور خورشید در هشت ماه از سال ممکن است ذخیره سازی 
چربی را افزایش دهد. به همین دلیل است که برخی از ما در زمستان افزایش وزن را 

تجربه می کنیم.  
این دانش عمومی اســت که تغذیه و ورزش کلیدهای خلاص شدن از شر چربی های 
ناخواسته شکم است اما نتایج تحقیقات نشان می دهد که نور خورشید نیز می تواند به 

این موضوع کمک کند.
تحقیقات منتشر شده در مجله بین المللی تحقیقات محیطی و بهداشت عمومی نیز 
نشان داد اشعه ماوراء بنفش توانایی کاهش روند افزایش وزن و ایجاد اختلال عملکرد 

قلبی متابولیک در موش ها را دارد.  

خبر

مسئولین رسیدگی کنند

جزئیات حادثه ربودن و آزار یک اوتیسمی
مدیرعامل انجمن اوتیســم ایران با ابراز 
نگرانــی از آنچــه که »ربــودن یک فرد 
بزرگسال دارای اوتیسم در روزهای اخیر« 
خواند، ابــراز امیدواری کــرد که نیروی 
انتظامی و دســتگاه قضایی ســریع تر به 
موضوع ورود کننــد و فرد خاطی قبل از 
متواری شدن شناسایی شده و به جزای 

عمل خود برسد.
سعیده صالح  غفاری در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به ربایش یک فرد مبتلا به اوتیسم 
21 ســاله در روز شنبه 12 شهریور ماه، 
گفت: این معضل اولیــن و آخرین باری 
نیســت که رخ می دهد و باید برای یکبار 
به صورت جدی این پرونده توسط مراجع 
قضایی پیگیری شود. این فرد 21 ساله با 
نام »فرزاد« روز 12 شهریور به همراه پدر 
خود از منزل خارج می شوند و عصر همان 
روز که قصد بازگشــت به منزل خود در 
قلعه حسن خان را می کنند،  یک موتوری 
جلوی آنهــا توقف می کنــد و می گوید 
رایگان آنها را به پایانه اتوبوس رانی محله 
آذری می رســاند. پــس از رســیدن به 
پایانه، فرد موتــوری از پدر می خواهد از 
موتور پیاده شــده و بررســی کند که آیا 
می خواهند همین اتوبوس را سوار شوند 
یا خیــر و در همین فاصله کوتاه اقدام به 

ربودن این بیمار اتیسمی می کند.
وی افزود: تا روز یکشــنبه 13 شــهریور 
اصلا مشــخص نیســت که این فرد چه 
بلایی سرش آمده است؛ تنها به نقل قول 
اورژانس و بیمارســتانی که او را به آنجا 
انتقال داده اند، مشــخص است که افراد 
محلــی فرزاد را به شــکل برهنه و با آثار 
ضرب و شــتم پیدا کرده اند و در تماس 
با اورژانس 115 به بیمارستانی در جنوب 
تهران منتقل می شود. متاسفانه علی رغم 
آموزش هایــی کــه درباره افــراد طیف 
اوتیســم به نیروها داده شده است اما باز 
هم می بینیم که خلاء اطلاع رسانی درباره 

فرزاد در تمام لایه ها وجود دارد.
او ادامه داد: متاسفانه تمام مدتی که فرزاد 

در این بیمارستان بستری بوده است، نقص 
پرونده دارد. از روز یکشنبه 13 شهریور تا 
چهارشنبه 1۶ شهریور فرزاد در بیمارستان 
می مانــد و در تمام این مدت در پرونده او 
ارجاع به پزشکی قانونی و ارجاع به نیروی 
انتظامی وجود ندارد. درعین حال آزمایش 
خون کاملی از فرزاد گرفته نشــده و حتی 
روانپزشک هم او را ویزیت نکرده است. تنها 
در روز آخر بستری بودن یعنی چهارشنبه 
مددکاری بیمارستان به سازمان بهزیستی 
نامه می زنند که چنین فرد مجهول الهویه ای 

در بیمارستان حضور دارد.
بیمارســتان  اگر  بیان کرد:  صالح غفاری 
به پزشــکی قانونی، نیــروی انتظامی یا 
بهزیســتی اطلاع داده بــود قاعدتا پدر و 
مادر در مراجعه اولیه خود به پلیس آگاهی 
تهران )واقع در خیابان وحدت اســلامی( 
و هنگام تشکیل پرونده مفقودی متوجه 
می شدند که فرزندشان کجا است، اما این 
اتفاق هم نمی افتد. با اطلاع رســانی های 
صورت گرفته توســط انجمن اوتیسم و 
خود پدر و مادر، بالاخره یک فردی اعلام 
می کند که فرزاد را در بیمارستان مذکور 

دیده است.
وی افزود: ســرانجام خانــواده فرزاد روز 
چهارشــنبه 1۶ شــهریور فرزند خود را 
پیــدا می کنند و بــاز هم بــدون اینکه 
ویزیت کاملی از این فــرد صورت گیرد، 
ترخیص صورت می گیرید، اما مجددا روز 
پنجشنبه 1۷ شهریور به علت تب بالا به 
بیمارستان مراجعه می کند که بیمارستان 
از پذیرش او خــودداری می کند تا اینکه 
روز گذشته )شــنبه 1۹ شهریور( با ورود 
انجمن اوتیسم به این موضوع به سختی 
توانستیم با تشــخیص بیماری »فلبیت 
حاد ریوی« در فرزاد او را در بیمارســتان 
بســتری کنیم. روز گذشــته بعد از یک 
هفته، پزشکی قانونی برای بررسی بیشتر 
آمده اســت و این درحالی است که پس 
از این مدت معلوم نیست هنوز آثار کافی 
برای تشخیص آســیب وارده به او وجود 

داشته باشد. جالب است که بیمارستان با 
وجود آثار ضرب و شــتم در پرونده فرزاد 
تشخیص بستری را ضعف و بی حالی قید 
کرده است، درحالی که شواهد آدم ربایی و 

آزار و جراحات مشخص است.
صالح غفاری ادامــه داد: با این حال روز 
گذشــته در مراجعه به بیمارستان به من 
اجازه صحبــت با رئیس بیمارســتان را 
ندادند و تنها مرا به رئیس اورژانس ارجاع 
دادند که او هم اطلاعاتی نداشت و گفت 
زمان ورود فرزاد به اورژانس، شیفت نبوده 
اســت. ســپس با مددکاری بیمارستان 
تماس گرفتند و حتی مددکار هم حاضر 
نشــد برای اطلاعات بیشتر با ما صحبت 
کند. تنها یک فرم مددکاری و یک عکس 
ناواضح و سیاه و سفید از فرزاد در پرونده 

وجود دارد.
خواسته خانواده ربوده شده

او تاکید کرد: اولین خواسته ما و خانواده 
پیدا شدن موتورسواری است که اقدام به 
ربودن فرزاد کرده است. خواهش می کنیم 
نیروی انتظامی تمام تلاش خود را بکند 
که به واسطه عکس و فیلمی که از پایانه 
مسافربری آذری گرفته شده و به پلیس 
آگاهی تهران تحویل داده شــده اســت، 
بتوانند این فرد که بزرگترین جرم یعنی 
دزدیدن یــک انســان را در کنار هتک 
حرمت و تعرض انجام داده اســت را پیدا 
کنند. بــه نظر ما این فــرد قطعا مجرم 
شناخته شده ای اســت و بار اولی نبوده 
است که توانســته به این شکل اقدام به 

ربودن یک انسان بزرگسال کند.
وی درخصــوص روند پیگیــری قضایی 
پرونده، تصریح کرد: تشکیل پرونده برای 
مفقود شــدن فرزاد از روز یکشــنبه 13 
شــهریور در پلیس آگاهی تهران صورت 
گرفته اســت و پس از آن ما هم برای به 
سرانجام رساندن پرونده وکیل گرفته ایم 
و روز گذشــته با مراجعه به ستاد حقوق 
بشر یک پرونده قضایی تشکیل داده ایم. 
در خود قوه قضائیه هم دو شکایت دیگر 

از طرف خانواده فرزاد و انجمن اوتیسم در 
حال تنظیم است.

لزوم راه اندازی سامانه گم شدگان افراد 
طیف اوتیسم

مدیرعامل انجمن اوتیسم ایران با تاکید بر 
لزوم راه اندازی سامانه گم شدن افراد طیف 
اوتیسم است، اظهار کرد: در پرونده پیش 
رو و در تمــام لایه های اتفاقاتی که برای 
یک بزرگسال طیف اوتیسم رخ می دهد، 
متاسفانه نقص قوانین و نبود آیین نامه های 
مشخص، عدم آگاهی کافی جامعه نسبت 
به این اختلال و نبود آموزش درست و به 
اندازه حتی برای خود خانواده فرد اوتیسم 
را شاهد هســتیم. در افراد دارای اوتیسم 
متاسفانه به دلیل نداشتن درکی از خطر 
و خانواده، گم شــدن یکــی از بزرگترین 
چالش هایی است که خانواده ها در طول 
دوران نگهداری فرزندان خود با آن مواجه 

هستند.
او ادامه داد: از ابتدایی که فرد بزرگسال از 
منزل خارج می شود،  تا زمانی  که توسط 
جامعه شناســایی و پیدا شود و به نیروی 
انتظامی تحویل داده شــود و تا وقتی که 
فرد به مراکز ذی صلاح ارجاع داده شــود، 
نیازمند شکل گیری آگاهی کامل نسبت 
به شرایط یک فرد دارای اوتیسم هستیم 
و مشخصا در این راستا سامانه گم شدن 
افراد طیف اوتیسم را از سال 13۹5 توسط 
فراجا و با دستور مستقیم سردار اشتری 
رقم زدیم. این سامانه حاوی اطلاعات اولیه 
یک فرد مبتلا به اوتیســم شامل نام،  نام 
خانوادگی، کد ملی،  داروهایی که مصرف 
می کند و شماره تماس های ضروری است. 
شناسایی فرد اوتیسم در محل کلانتری 
هم دیگر موضوعی بود که طی سه سال 
گذشته در جلساتی که با نیروی انتظامی 
تهران بزرگ داشتیم از اسکن قرنیه تا اثر 

انگشت درباره آن صحبت کرده ایم.
۳ درخواست اصلی انجمن اوتیسم ایران

وی در ادامه اظهار کرد: انجمن اوتیســم 
ایــران در خصــوص پرونده فرزاد ســه 

درخواست واضح دارد؛ اول راه اندازی هرچه 
سریع تر سامانه گم شــدن افراد اوتیسم 
اســت که توســط فاوا چند سالی است 
که سیســتماتیک راه اندازی شده است 
اما اســتفاده از آن هنوز به درستی برای 
پرســنل صورت نگرفته است. درخواست 
دوم ورود قوه قضاییه در مواردی است که 
شاهد جرم یا نقص قوانین حقوق بشری 
هســتیم؛ که در پرونده پیش رو هم فرد 
اوتیســم دیگر گم نشده است بلکه ربوده 
شــده اســت و این جرمی است که قابل 
بخشش نیست و جامعه اوتیسم ایران را به 
شدت جریحه دار کرده و حس امنیت را 
از خانواده ها سلب کرده است. درخواست 
ســوم ما نیز لزوم بازآمــوزی و آموزش 
دقیق پرســنل لایه اورژانس، بهزیستی و 
وزارت بهداشت است تا به هر شکلی اگر 
فرد مجهول الهویه ای بــه آنها ارجاع داده 
شــد بدانند که مشخصات اولیه یک فرد 
مبتلا به اوتیســم چیست. نداشتن کلام ، 
داشــتن کلیشــه های رفتاری و نداشتن 
تعامل اجتماعی از مهم ترین اخصه هایی 
است که شک برانگیز است که فرد دارای 
اوتیسم اســت و باید به مراکز مرتبط از 
جمله انجمن اوتیسم ایران به شماره تلفن 

021۴8085000 اطلاع رسانی شود.
صالح غفــاری در خاتمــه تصریح کرد: 
امیدواریم درخصوص پرونده فرزاد شاهد 
ورود درســت و با ســرعت قوه قضاییه و 
دادستان کل کشور باشیم تا فرد خاطی 
هرچه ســریع تر و قبل از متواری شــدن 
شناخته شــده و به اشد مجازات محکوم 
شــود و نیروی انتظامی کمــک کند تا 
هرچه ســریع تر این فرد توســط فیلم و 
عکس موجود شناسایی شــود. در مورد 
بیمارســتانی که فرزاد در آنجا بســتری 
شده است نیز ورود معاونت درمان وزارت 
بهداشت را خواستار هستیم که اگر تعللی 
از سوی بیمارستان درخصوص او صورت 
گرفتــه اســت، بررســی و فرایند داخل 

بیمارستانی اصلاح شود.

وزیر: کلاس بدون »معلم« نخواهیم داشت:

مدارس امسال حضوری هستند
وزیر آموزش و پرورش جزئیاتی از بازگشــایی مدارس؛ 
از آموزش حضوری تا وضعیت واکسیناسیون کرونایی 
اعــلام و تاکید کــرد کــه در مهرماه دانشــگاه های 
فرهنگیان و شــهید رجایی، کل مدارس و تمام مراکز 
پیش از دبســتان فعالیت خــود را به صورت حضوری 

آغاز می کنند.
وســف نوری در گفت وگو با ایسنا، توضیحاتی پیرامون 
میزان آمادگی وزارت آموزش و پرورش برای بازگشایی 
مدارس در مهرماه ارائه و اظهار کرد: پروژه مهر از چندماه 
گذشته کلید خورده است و همکارانم ساماندهی مدارس 

و نیروی انسانی را انجام داده اند.
وی افزود: یک ســری مشکلات در طول مسیر داشتیم، 
به عنوان مثال سامانه های خوبی  نداریم، سامانه هایی که 
از اول، نبودشــان از بودشان بهتر بود. پورتال آموزش و 

پرورش، مناسب نبود که به تدریج در حال بهبود است.
کلاس های درس آماده شده اند

وزیر آموزش و پــرورش با بیان اینکه کلاس های درس 
آماده شــده اند گفــت: به نظر می رســد کمبود فضای 
آموزشــی نداشــته باشــیم، اما خب همچنان در بین 
همین مدارس موجود مدرسه کانکسی و فضای نیازمند 
مقاوم سازی و بازسازی هم داریم اما در مجموع تمهیدات 
به گونه ای فراهم شــده است که ابتدای سال تحصیلی 

مشکل فضای دانش آموزی نداشته باشیم.
نوری ادامه داد: اگر هم مشــکل فضا وجود داشته باشد 
از طریق دونوبتی کردن مدارس باید مشکل حل شود.  

وی درباره تامین نیروی آموزشــی نیز اظهار کرد: برای 
تامین نیروی انســانی تمهید مقدمات شــده اســت تا 
مشکلی در این زمینه نداشته باشیم. امسال را با کلاس 

بدون معلم شروع نخواهیم کرد.
چالش ۷50 هزار دانش آموز بازمانده از تحصیل

وزیر آمــوزش و پرورش افزود: از جمله مشــکلاتی که 
داریم می توان به بازماندگان از تحصیل اشــاره کرد. از 
۹08 هزار بازمانده، در ســال گذشــته 1۶۴ هزار نفر به 
مدرسه برگشــتند. اکنون هم دوستانم تلاش می کنند 
با همکاری معاونت محرومیت زدایی که در معاونت اول 
ریاست جمهوری مستقر است سایر دانش آموزان را به 

مدرسه برگردانند.

کتاب های درسی به موقع به دست دانش آموزان می رسند
نوری با بیان اینکه کتاب های درســی چاپ شــده اند و 
بــه موقع در اختیار دانش آمــوزان قرار می گیرند گفت: 
فعالیت های مربوط به رتبه بنــدی معلمان نیز در حال 
انجام اســت و به نظر می رســد مشــکل حادی برای 
بازگشایی نداشته باشیم. هرچند بررسی ها و لکه گیری ها 
همچنان در حال انجام است تا اگر مشکلی وجود داشت 

در مدت باقی مانده مرتفع شود.
وی درباره آمار دانش آموزان در ســال تحصیلی جدید 

اظهار کرد: چون بازماندگان را وارد چرخه کردیم امسال 
حــدود 1۶ میلیون دانش آموز خواهیم داشــت. البته با 
مشخص شدن آمار دقیق دانش آموزان اتباع احتمالا آمار 

کمی بیشتر از 1۶ میلیون خواهد شد.  
وزیر آمــوزش و پرورش همچنین اعلام کرد که جامعه 
معلمین رسمی و پیمانی ما حدود ۹۷0 هزار نفر هستند. 
علاوه بر آن حدود 20 هزار خرید خدمات و سایر داریم و 
مجموع آمار پرسنل به حدود یک میلیون نفر می رسد که 
البته به جز مدارس غیردولتی است. پیش بینی می شود 
در مــدارس غیردولتی حدود 200 هزار نفر مشــغول 
خدمت و تدریس باشــند. در دوره پیش از دبســتان و 
مهدکودک هــا نیز تعدادی از همکاران مشــغول به کار 

هستند.
مدارس امسال حضوری هستند

نوری همچنین با تاکید بر اینکه مدارس امسال حضوری 
هستند تاکید کرد: خیلی از بنده سوال می کنند که آیا 
مدارس حضوری اســت یا خیر. بنده تعحب می کنم؛ از 
روزی که آمدم گفتم مدارس باید حضوری باشــد. این 
گفته برآمده از مطالعــات مختلف بود. ما دو مرتبه هم 
برای بازگشایی حضوری خیز برداشتیم که موفق نشدیم 
و جامعه آماده نبود اما در نهایت و در خیز سوم، همه با 
هم متفق بودیم و بازگشایی حضوری بعد از عید انجام 
شد و خوشبختانه بعد از اینکه مدارس را باز کردیم، کرونا 

هم کم شد.
وی تصریــح کرد: بنابرایــن در مهرماه دانشــگاه های 
فرهنگیان و شــهید رجایی، کل مــدارس و تمام مراکز 
پیش از دبستان فعالیت خود را به صورت حضوری آغاز 

می کنند.
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»سرمایه،سفارش و سینمای ملی«
* علیرضا داودنژاد

 »ساختن فیلم، ســرمایه می خواهد. سرمایه، 
سفارش به همراه دارد. سرمایه شخصی، سرمایه 
تجاری و سرمایه تبلیغاتی هرکدام سفارش ویژه 
خود را دارند. با سرمایه شخصی معمولا فیلم 
هنری تولید می شود، سرمایه تجاری به دنبال 
فیلم پرفروش و سود بیشــتر است و سرمایه 

تبلیغاتی در پی تولید فیلم برای اشاعه سلیقه ای معین است.
در سینمایی که فیلمســاز با سرمایه شخصی کار می کند سفارش دهنده خود اوست، 
در سینمایی که فیلمساز با سرمایه تجاری فیلم می سازد سفارش دهنده تاجر است و 
در سینمایی که فیلم برای تبلیغات ساخته می شود سفارش دهنده یک سازمان است. 
مسامحتا می توان سفارشــات شخصی را تحت عنوان آثار هنری و سفارشات تجاری و 

تبلیغاتی را تحت عنوان آثار رسانه ای نام گذاری کرد. 
پشتوانه تولید اثر هنری فرد انسانی و پشتوانه تولید اثار رسانه ای جمع سازمانی )کمپانی 
یا حزب( است. اگرچه دانایی سینمایی و هنر فیلمسازی وجه مشترک همه محصولات 

مرغوب و رقابت پذیری است که در پاسخ به انواع این سفارشات تولید می شوند. 
سرمایه های سازمانی در پا گرفتن صنعت سینما و جهانی شدن آن نقشی تاریخی و تعین 
کننده داشته اند. ورود نقدینگی های کلان به سینما و تامین و تکامل ابزار و تجهیزات 
تولید و تاســیس و توسعه فضاهای نمایشــی مرهون ورود بانک ها و موسسات مالی و 
سرمایه های عظیم رسانه ای به چرخه صنعت تولید و توزیع و نمایش فیلم های سینمایی 

مخصوصا انواع تجاری و تبلیغاتی ان بوده و هست.
معمولا فیلم های هنری متکی به ابداع و ابتکار و آفرینش های تازه هستند و فیلم های 
رسانه ای به باز تولید کلیشــه های امتحان پس داده و موفق اتکا دارند؛ توازن در تولید 
محصولات مرغوب و رقابت پذیر در هریک از این رشته ها، حفظ دانایی سینمایی و تقویت 

توان ملی فیلمسازی هر سرزمین را تضمین می کند.
تضعیف سینمای هنری به غلبه کلیشه ها و افول خلاقیت و کاهش اثرگذاری فیلم ها بر 
مخاطب می انجامد ؛ تضعیف سینمای /رسانه ای نیز منجر به محدودیت در چرخه تولید 
و توزیع و نمایش فیلم و کوتاه شــدن دست سینمای ملی از سرمایه و سفارش فراگیر 

مخاطبان می شود. 
تقویت توان فیلمسازی ملت ها و ارتقا دانایی سینمایی در هر مملکت با تقویت منظومه 

هنری رسانه ای آن کشور میسر می شود.
در جهانی که سرگذشت و سرنوشت ملت ها به نبرد منظومه های هنری رسانه ای غالب و 
پیروزی روایت های باور پذیر گره خورده است؛اموزش کارگاهی ، تقویت دانایی سینمایی، 
تجهیز جامعه به توان فیلمسازی و افزایش مهارت در افرینش روایت های غالب ضرورتی 
راهبردی ست و قطعا فرهنگ های زنده ، فعال و خلاق در این عرصه ها پیشتاز می شوند.

به رسمیت پذیرفتن انواع سفارشات ، جذب منابع گوناگون مالی، بازار قانونمند و شفاف 
و تولید انواع فیلم برای انواع مخاطب چاره ساز ماندگاری در داخل ، موفقیت در منطقه و 

راه یافتن به بازارهای جهانی است. 
»جدایی نادر از سیمین« اصغر فرهادی، »نهنگ عنبر« سامان مقدم و »تنگه ابوقریب« 
بهرام توکلی سه نمونه درخشان از دانایی سینمایی هستند که توانسته اند در پاسخ به انواع 
سفارش، محصولاتی مرغوب و رقابت پذیر تولید کنند و همزیستی ارزشمند انواع سفارش 

و سرمایه را در حفظ و رونق و اعتلا سینمای ملی نشان دهند.«

انیمیشن ایرانی به جشنواره صلح رفت
انیمیشــن ســینمایی »لوپتو« بــه دهمین 
جشنواره یونیورسال کیدز استانبول راه یافت.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرآنلاین، انیمیشــن بلند »لوپتو« به تهیه 
کنندگی محمدحسین صادقی و کارگردانی 
عباس عسکری از محصولات مرکز انیمیشن 
ســوره، در بخش رقابتی دهمین جشــنواره 

یونیورسال کیدز )UKFF( به نمایش درمی آید.
این جشنواره با موضوع ِ محوری صلح و با شعار »بله به کودکان و بله به صلح جهانی« از 

روز 2۴ الی 28 شهریور 1۴01 در شهر استانبول کشور ترکیه برگزار می شود.
یکی از ویژگی های این جشــنواره، فرشِ صلح آن اســت که به صورت دو نوار سفید 
و مشــکی در ورودی محل اصلی برگزاری جشــنواره گسترده شده و از همه شرکت 
کنندگان درخواســت می شود که برای تأیید حمایت خود از صلح، روی پارچه سفید 

امضا کنند و برای اعتراض به جنگ روی پارچه سیاه راه بروند.
بنیانگذار جشــنواره روونا مارتینز اولایان، هنرمند فیلیپینی مقیم ترکیه که به شدت 
از صلح حمایت می کند، می گوید: ما خلق می کنیم تا الهام بخش باشــیم، ما الهام 
می گیریم تا در جامعه صلح بیافرینیم و در این جامعه هرگز جنگ اتفاق نخواهد افتاد. 
با سرلوحه قرار دادن این اصل، جشنواره مشعل امید را به منطقه ای جنگ زده می آورد.

»لوپتو« یک انیمیشــن سینمایی موزیکال با فضایی شاد و مهیج است. این انیمیشن 
سینمایی، اولین محصول سینمایی مرکز انیمیشن سوره است که با تکنیک سه بعدی 

در استودیو فراسوی ابعاد، توسط هنرمندان کرمانی تولید شده است.
در خلاصه داســتان »لوپتو« که پخش بین الملل آن برعهده مرکز بین اللمل ســوره 
اســت، آمده: پدر علی در کارگاه لوپتو با یاد دادن ســاخت اسباب بازی به بیمارانش، 
آن ها را درمان می کند. کارگاه اســباب بازی های خلاقانه لوپتو که بین کودکان ایرانی 
محبوبیت زیادی دارد با خرابکاری یک ناشــناس تعطیل می شود. علی تلاش می کند 

پدرش را که ناامید شده است از این مخمصه نجات دهد...

هومن سیدی و محسن تنابنده جوایز افق 
های جشنواره ونیز را گرفتند

محســن تنابنده برای بازی در فیلم »جنگ 
جهانی سوم« و هومن سیدی برای کارگردانی 
ایــن فیلم،به ترتیب موفق به کســب جایزه 
بهترین بازیگری مــرد و بهترین فیلم بخش 

افق های جشنواره ونیز شدند.
به گزارش ایسنا، مراســم اختتامیه هفتاد و 
نهمین جشنواره فیلم ونیز شامگاه 1۹ شهریور 
ماه در ونیز ایتالیا برگزار شد و محسن تنابنده 
برای بــازی در فیلم »جنگ جهانی ســوم« 
ســاخته هومن سیدی موفق به کسب جایزه 

بهترین بازیگر مرد بخش افق های ونیز شد. 
محسن تنابنده این جایزه را به همسرش که 
در زمان فیلمبرداری فیلم بــاردار بوده و در 

عین حال باید از بچه دیگرشان نیز مراقبت می کرده است ، تقدیم کرد.
او همچنین جایزه اش را به تمام جامعه کارگران ایران ) که می تواند زندگی شأن شبیه 

کاراکتر کارگر این فیلم باشد ( تقدیم کرد.
محســن تنابنده که با همراهی محمد اطبایی پخش کننده فیلم روی صحنه حاضر 
شده بود،در عین حال از گرفتن این جایزه ابراز خرسندی کرد و با خنده گفت: آنقدر 

خوشحالم که می توانم پیاده تا تهران بروم!
در ادامه اختتامیه جشنواره فیلم ونیز ، فیلم »جنگ جهانی سوم« به کارگردانی هومن 

سیدی جایزه بهترین فیلم بخش افق های جشنواره را از آن خود کرد.
هومن سیدی این جایزه را به مردم ایران تقدیم کرد.

یادداشت

خبر

یک نویسنده و کارگردان تئاتر نیشابور:
لزوم تشکیل هسته  فکری از فعالان تئاتر شهرستان ها در جشنواره تئاتر استان

محسن مسعودی فر، نویســنده و کارگردان 
تئاتر نیشابور در خصوص سی و دومین دوره 
از جشنواره فجر استان خراسان رضوی گفت: 
امیدوارم دبیر جشنواره امسال یک هسته فکری 
و گروهی از فعالان جشنواره در شهرستان ها 
را دورهم جمع کند و برای یکبار هم که شده 
نظرات آن ها را بپرســد و از پیشنهادات این 
افراد در جلسات سیاست گذاری جشنواره به 

عنوان نمایندگان شهرستانها بهره ببرد.
رئیس اسبق انجمن هنرهای نمایشی نیشابور 
با بیان اینکه تئاتر شهرستان ها خیلی مظلوم 
واقع شــده است، اظهار کرد: به شهرستان ها 
در مقایســه با مراکز استان نگاهی عادلانه و 
یکســان نمی شــود و اگر قرار است به تئاتر 
شهرستان ها احترام گذاشته شود، این مسئله 
باید به صورت عملی دیده شود و قدم اول این 

اتفاق است.
کارگردان نمایش »لبخند با طعم ماســک« 
درخصوص چگونگی پویاتر شدن جشنواره 
ســی و دوم و رشد تئاتر شهرستان ها عنوان 
کرد: بهتر اســت مدیرکل ارشــاد خراسان 

رضوی، برای ارســال 3 اثر به جشنواره تئاتر 
فجر از استان، رایزنی های لازم را انجام دهند 
به این صورت که دو اثر از مشــهد و یک اثر 
از دیگر شهرستان ها به جشنواره ارسال شود 
تا شهرستان ها یک ســهمیه داشته باشند. 
همچنین اینکه بهتر است تئاترهای مشهد و 
دیگر شهرستانهای خراسان رضوی، به صورت 
جداگانه داوری شوند چراکه اگر دوجشنواره 
مجزا برگزار شــود، رقابتِ سالم تری خواهیم 

داشت. 
سرپرســت گروه تئاتر »جوان« با اشــاره به 
اهمیت داوری در جشنواره تئاتر استان، بیان 
کرد: امیدوارم دبیر جشــنواره به همراهِ تیم 
انتخابی اش نگاهی ویژه به محتوا، کیفیت و 
داوری جشنواره داشته باشد. همواره داورهایی 
که برای جشــنواره استان انتخاب می شدند 
اغلب از مشهد بودند و گاهی تنها یک نفر از 
شهرستان در بین داوران بود. همچنین اینکه 
این داوران اغلب آموزشــگاه تئاتر دارند و به 
تبع آن شاگردان شان هم در جشنواره حضور 
دارند، این مسئله هرسال این شبهه را به وجود 

می آورد که هر داور به آثارِ دانشجویان خود، 
توجه بیشتری نشــان می دهد و این یکی از 
آسیب های جدی جشنواره است. من پیشنهاد 
می کنم که تیم داوران را از استان های دیگر 
انتخاب کنند، یا افرادی برای داوری انتخاب 

شوند که واقعا بی طرف باشند.
کارگردان تئاتر »مسیر سیمرغ« تاکید کرد: باید 
در جشنواره از حضور جوان ها بیشتر استفاده 

شود، پیشکسوتان نگین جشنواره هستند اما 
نبایــد از خاطر ببریم که جوانــان با ایده های 

جدید و خلاقانه خود، آینده را رقم می زنند.
وی افزود: بسیاری از هنرمندان شهرستان ها 
سال هاست در جشنواره تئاتر استان شرکت 
نمی کنند. آنقدر تئاتر مشهد درگیر مشکلاتِ 
خودش است که کسی وقت نمی کند به تئاتر 
شهرستان ها رسیدگی کند، در شهرستان ها 

ســالن خوب و اســتاندارد برای تئاتر وجود 
ندارد، در حوزه آموزش بســیار ضعیف عمل 
می شود همچنین اینکه مسئولان استان  به 
تاتر شهرستان ها توجهی نمی کنند فقط صرفا 
در زمان انتخابات انجمن و جشنواره استانی 

به ما سر می زنند.
محسن مسعودی فرد گفت: در سالهای اخیر 
سالن های تئاتر به بخشِ خصوصی واگذار شد 
و این واگذاری همین تئاتر نیمه جانی راهم 
که در شهرســتان ها باقی مانده به زودی از 
بین خواهد برد و صرفا نمایش های کودک و 

جنگ های خنده باقی خواهند ماند.
این نویسنده و کارگردان تئاتر با اشاره به اینکه 
پنج دوره در جشــنواره تئاتر استان شرکت 
داشــته، بیان کرد: پیشنهاد می کنم امسال 
تیم اجراکننده جشنواره، صداقت داشته باشد 
و به کارهای تمام گروه ها به یک اندازه و بدون 
حب و بغض اهمیت بدهد. بزرگترین ضربه ای 
که طی سال های گذشته در جشنواره تئاتر 
اســتان به نمایش ها خورد، اتفاقات پشــت 
صحنه و انتخاب های از پیش تعیین شده بود.

به بهانه روز ملی سینما

خط قرمزهایی که تاریخ سینما را سانسور می کند
عباس بهارلو که معتقد اســت اگر سینمای 
صامت ایران در نطفه خفه نشده بود، بی شک 
زبان ســینمای ما بیش از امروز گســترش 
یافته بود، می گوید در حوزه پژوهشِ سینما 
موضوع هایی هستند که در محدوده خط قرمز 
قرار دارند و نمی توان از آن ها نوشت، وگرنه کار 

دچار ممیزی و سانسور می شود. 
به گزارش ایسنا، به مناسبت روز ملی سینما 
)21 شــهریور( بــا یکی از پژوهشــگران و 
مورخان مطرح سینمای ایران گپ و گفتی 
داشــتیم درباره آنچه در تاریخ سینمای ما 
در بخــش پژوهش، ایــراد و اشــکال دارد 
و یا به آن بی توجهی شــده اســت. عباس 
بهارلو که سال هاســت در عرصه تحقیق و 
تالیف کتاب های ســینمایی مشغل به کار 
اســت، در این گفت وگو تاکید دارد که برای 
به جــا ماندن اطلاعاتی درســت و دقیق از 
ســینماگران و فیلم ها، باید تسلط کاملی از 
سوی پرسش کننده نسبت به موضوع وجود 
داشــته باشــد تا مثل الان اطلاعات ناقص 
و ســردرگم کننده درباره برخی چهره های 

قدیمی سینما ثبت نشود.
مشروح این مصاحبه را در ادامه می خوانید: 

 در تاریخ سینمای ایران چه بخش ها و 
موضوع هایی هستند که به آن  ها آن  طور 

که باید توجه نشده و مغفول مانده  اند؟
من چند باری در مقدمه ی کتاب  ها و گفت  
وگوهایم به تأکید گفته  ام که سینمای ایران 
عرصه  های کارنشده فراوانی دارد. نخستین و 
مهم  ترین دلیلش هم این است که بسیاری 
از اســنادِ »دست اول« یا نابود شده- اند یا در 
دسترس نیســتند. آن مقدار اندکی هم که 
به  عنوان تاریخ شــفاهی و خاطرات دست 
 اندرکاران سینما منتشــر شده، اگر چه می  
توانند عصای دست پژوهش گران باشند، در 
موارد زیادی خطاها و اشکال ها و ابهام -های 

فراوانی دارند.
 برای روشن  تر شدن موضوع می  توانید 

شاهد مثال بیاورید؟
بله، مثلا من ده، یازده ماه است که در مورد 
فرخ غفاری و دلایل توقیف فیلم او »جنوب 
شهر« در سال 133۷ تحقیق می  کنم. خوش 
بختانه با غفاری مصاحبه  های مفصلی شده 
که چه به صورت کتاب و جزوه و فیلم و نوار و 
چه در مطبوعات، در سال  های دور و نزدیک، 
منتشر شده  اند؛ اما وقتی این مجموعه گفت 
 وگوها را کنار هم قــرار می  دهیم، به جای 
آن که نقطه  هــای تاریک و مبهم زندگی او 

را روشن کنند، گاهی ما را دچار سردرگمی 
و پریشانی می  کنند. به  عنوان مثال غفاری 
در ســال  های جوانی  اش دست  کم دو سه 
بار در پاریس اقامت داشته و در هر اقامت به 
کارهایی مشغول بوده، که هر کدام در جای 
خود در شکل  گیری و تحول شخصیت هنری 
او بســیار مؤثر بوده  اند؛ اما در پاره  ای از این 
گفت وگوها گاهی آن چه غفاری روایت می  
کند معلوم نیست مربوط به کدام سفر و دوره 
از زندگی او است. غفاری پاسخ کوتاه یا بلندی 
به گفت  وگوکننده داده که به  نظر خودش و 
گفت  وگوکننده وافی به مقصود بوده است؛ اما 
اگر قرار باشد اطلاعاتی را که او نقل می -کند 
به  لحاظ تاریخی و تقویمی در جای خودش 
قرار بدهیم با تناقض و مشــکل روب رو می  
شویم و باید دست به تحقیق گسترده   تری، 

فراتر از این گفت  وگوها بزنیم.
 یعنی آن چه به  عنوان تاریخ شفاهی 

وجود دارد چندان مفید نیست؟
مسلماً مفید است، اما شــما وقتی در مقام 
پژوهش گر می  خواهید در تحقیق تان از آن 
داده  ها استفاده کنید باید کاملاً هشیارانه عمل 
کنید. به عقیده من وقتی قرار است با شخصی 
به گفت  وگو بنشینیم دست  کم باید از حیث 
اطلاعات کلی به اندازه خود او زیر و بم  های 
تاریخی موضوع مورد بحث را بشناسیم یا به 
کلیات مفیدی از زندگی او واقف باشــیم. در 
واقع با پرسش  هایمان به او کمک کنیم که 
روایت دقیق و درستی از موضوع گفت -وگو یا 

خاطرات و زندگی  اش به  دست بدهد.
 چرا بعد از گذشــت این همه سال که 
از پیدایش ســینمای ایران می  گذرد 
محروم  مان  تحلیل سینمای  تاریخ  از 

هستیم؟
من بارها گفته و نوشته  ام، قبل از آن که تاریخ 
تحلیلی سینمای ایران نوشته شود باید فیلم 
 ها با دقت و حوصله دیده شوند تا تاریخی که 
نوشته می  شود مبتنی بر دیده  ها و مشاهدات 
و اسناد »دست اول« باشد که نویسنده طبعاً 
با تلاش و کوشــش بســیار به آن  ها دست 
می  یابد. خوش بختانه اسناد مکتوب و فیلم  
ها روز به روز بیش تر پیدا می  شــوند و می  
توانند دســت  کم از بابت تاریخ  نگاری نکته  
های تاریک  مانده بیش تری را روشن کنند. 
گمان من بر این است که اگر قرار باشد تاریخ 
تحلیلی یا اجتماعی ســینمای ایران نوشته 
شود، این کارِ پژوهشی نباید مبتنی بر حدس 
و گمان و تکرار اشتباه  های دیگران و استناد 

به بریده جراید کم  ارزش باشد. باید فیلم  ها 
و اسناد مکتوب رسمی را دید؛ به همین دلیل 
است که من ترجیح دادم قبل از نوشتن کتاب 
»تاریخ اجتماعی سینمای ایران« ابتدا فیلم  ها 
را بیابم و بســیاری از آن  هــا را برای بار دوم 
و ســوم ببینم، که حاصلش شد چهار جلد 
کتاب »فیلم شناخت ایران« یا »فیلم شناسی 

سینمای ایران« از سال 130۹ تا 13۹0.
 فکر می  کنید مجموعه چهار جلدی 
»فیلم شناخت ایران« و کتاب دیگرتان 
»دانش نامه ســینمای ایران« یا کتاب 
»خاطــرات و خطرات فیلــم برداران 
سینمای ایران« و کتاب  هایی که درباره 
فیلمسازان شاخص سینمای ایران تألیف 
کرده  اید به  عنوان منابع مکتوب برای 
نوشتن تاریخ سینما کفایت می  کنند 
یا در یک موقعیت ایده  آل کماکان باید 

مجموعه فیلم  ها هم دیده شوند؟
کتاب  هایی که نام بردید برای هر تحقیقی 
ضروری هستند و محقق اگر بخواهد می  تواند 
به آن  ها رجوع و به -عنوان عصای دست از 
آن  ها استفاده کند یا کمک بگیرد. منظورم 
این است که این کتاب  ها می  توانند مبنای 
پاره  ای کارهای تحقیقی باشند؛ اگر چه صرفاً 
با اســتناد به آن  ها نمی  توان مقاله تحلیلی 
نوشت، چرا که برای تحلیل مثلاً سبک کار 
یک فیلم ســاز یا فیلم بردار یا تدوین گر یا 
بازیگــر و نظایر این  ها باید فیلم  های آن  ها 

دیده شوند.
 حالا که موضوع گفت  وگو به ســبک 
و پژوهش و مطالعات سینمایی رسید، 
ارزیابی شــما از آن چه تا کنون انجام 

گرفته چیست؟
من پاسخ  شــما را از این زاویه می  دهم؛ آیا 
ما برای پژوهش و مطالعات ســینمایی می  
توانیم از الگوهای شــناخته  شــده غربی و 
اروپایی اســتفاده کنیم؟ می  توانیم پژوهش 
 های سبک شناسی داشته باشیم؟ می  توانیم 
با اســتفاده از آن الگوها نــوع یا گونه  های 
سینمایی را بررسی کنیم؟ می  توانیم براساس 
آن چه مثلاً در فرانســه اتفاق افتاده از »موج 
نو« سینمای ایران سخن بگوییم؟ به گمان 
من، ما نه صاحب ســبک  های ســینمایی 
هســتیم که قابل اعتنا و بررسی باشند، نه 
نوع یا گونه  های منســجم سینمایی داریم 
که در قالب  های شــناخته  شده بگنجند. 
سینمای ایران یک اصطلاح شناخته  شده 
به اســم »فیلمفارســی« دارد که واضع آن 

شادروان هوشنگ کاوسی بود، بدون آن که 
خود او توضیح به  طور دقیق توضیح بدهد 
که مرادش از این اصطلاح چیست. هر فیلم 
ســخیفی را که فاقد کارگردانی، فیلم نامه 
دقیق، بازیگری حساب  شده، تدوین درست 
و نظایر این  ها بوده را زیر این اصطلاح کلی 
با چکش انتقاد خود می  کوبید و در نقدها و 

بررسی  هایش فراتر از این هم نمی  رفت.
 آیا یکی از دلایلش این نیست که متر 
و معیار مشخصی برای بررسی فیلم  ها و 

فیلم سازان وجود ندارد؟
ببینید. در بررســی  های تحلیلی و تاریخی 
در بهترین حالت گفته می  شود »سینما در 
دوره قاجار«، »دوره اول فیلم سازی«، »سینما 
در دوره کودتــای 28 مرداد«، »ســینمای 
دهه شصت«، »ســینمای دوره اصلاحات« 
یا در شکلی دیگر گفته می  شود »سینمای 
کیارســتمی«، »ســینمای شــهیدثالث«، 
»سینمای مهرجویی«، »سینمای تقوایی« و 
نظایر این  ها. آیــا این طبقه  بندی  ها متر و 
معیارهای درستی هستند؟ بعد از کودتای 28 
مرداد همه جور فیلمی ساخته شده، از فیلم  
های اجتماعی و انتقادی که تعدادی از آن  ها 
توقیف شدند تا ملودرام  های رقص و آوازدار و 
کمدی  های کم  ارزش، یا در دوره موسوم به 
»اصلاحات« آیا فیلم  هایی که ساخته شدند 
- همه یا اغلب  شــان - فیلم  هایی بودند که 
از اصول و زیبایی  شناسی یکسانی تبعیت می 
 کردند؟ یا اگر بخواهیم به کارگردان  های مان 
بپردازیم، آیا کیارســتمی در تمام دوره  های 
فعالیتش یک مسیر را دنبال کرده است ؟ یا 
مهرجویی یا کیمیایی یا تقوایی؟ هر سه فیلم 
این فیلم سازان را که بررسی کنیم، می  بینیم 
که تغییرهای محسوسی در آن  ها مشاهده می  
شود. بنابراین اگر چه براساس این دسته  بندی 
 ها می توان مقاله یا مقاله  هایی نوشت، اما طبعاً 

متر و معیارهای چندان معتبری نیستند.
 معمولاً چه  قدر از این پژوهش  هایی که 
در قالب تاریخ  نگاری و خاطرات شفاهی 
انجام و منتشــر می  شوند به مشکل 

سانسور برمی  خورند؟
قطعاً در بســیاری موارد با مشکل ممیزی 
مواجه می  شوند. نوشــتن درباره بسیاری از 
موضوع  ها، کمــاکان، در محدوه خط قرمز 
است. نمونه  هایش کم نیست. هنوز نمی  شود 
درباره بعضی از فیلم ســازان و فیلم  هایشان 
به شکل جامع نوشت، نوشتن درباره بعضی 
موضوع ها مثلاً رقص و آواز فیلم  ها محدودیت 

دارد، برای نوشتن درباره جنبه  های اروتیک 
فیلم  ها خودسانسوری وجود دارد، جای دور 
نرویم ما حتی نمی  توانیم عکس بسیاری از 
فیلم  ها یا پوستر اکثر قریب به اتفاق فیلم  های 

سال  های ماضی را منتشر کنیم.
 و در آخر اینکه بعد از سال ها تحقیق 
و پژوهش به  نظر شــما ریشه و بنیان 

مشکلات سینمای ایران در کجاست؟
در خیلی جاها. یکی  این است که سینمای ما 
روی اصول بنیان نشده و شکل نگرفته است. 
من مایلم به موضوعی برای چندمین بار اشاره 
کنم. همه  جای دنیا سینما با نمایش فیلم در 
میان مردم شــروع شد؛ یعنی اول فیلم  ها را 
برای جلب نظر مردم برای آن  ها نمایش دادند؛ 
اما نخستین دستگاه  های نمایش فیلم در ایران 
را دربار قاجار وارد کــرد، و فیلم ها برای اهل 
دربار و اشــراف نمایش داده شدند. تا سال  ها 
وضع به همین منوال بود، بعد هم که نخستین 
مکان  های نمایشی توسط امثال میرزا ابراهیم  
خان صحاف  باشی دایر شدند، باز فقط اشراف و 
فئودال  زاده  ها بودند که به تماشای فیلم  ها می  
رفتند؛ یعنی آن  هایی که اصطلاحاً دست  شان 
به دهان  شان می -رسید. نکته بعدی این است 
که ما سینمای صامت به معنای متعارف  آن 
نداشتیم. در همان سال 1312 که فیلم صامت 
»حاجی   آقا ـ آکتر سینما« )آوانس اوگانیانس( 
نمایش داده شد، فیلم ناطق »دختر لر« )خان 
بهادر اردشیر ایرانی و عبدالحسین سپنتا( هم 
به نمایش درآمــد. به گمان من این دو فیلم 
به شــکل تمثیلی و کنایــی همه فیلم  های 
سینمای ما را در طول تاریخ هشتاد ساله  اش 
واخوانی می  کنند. تفاوت بسیاری بین فیلم 
اوگانیانس و فیلم سپنتا ـ اردشیر ایرانی وجود 
دارد: »حاجی   آقا...« بر تصویر اســتوار است 
و »دختر لر« بــر کلام؛ اوگانیانس به ادبیات 
تصویری معتقد بود، و سپنتا ـ اردشیر ایرانی 
بر ادبیات کلامی؛ در فیلم اوگانیانس ـ حتی 
با توجه به امکانات محدود صناعتی ـ دوربین 
حرکت دارد و بسیاری از تصویرها درشت است 
و از فاصله نزدیک فیلم برداری شده است، اما 
در فیلم سپنتا ـ اردشیر ایرانی بیش تر نماها 
به  شیوه صحنه تئاتر عمومی و از فاصله دور 
است؛ اوگانیانس کوشیده بود توهم واقعیت را 
با تصویر خلق کند، و سپنتا با کلام. بنابراین 
اگر اوگانیانس می  توانست به فیلم سازی ادامه 
بدهد و سینمای صامت در نطفه خفه نشده 
بود، بی شــک زبان سینمای ما بیش از امروز 

گسترش یافته بود.
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ظرفیت اسکان مشهد به ۶۰۰ هزار نفر شب رسید
معــاون هماهنگــی و مدیریت امــور زائران 
اســتانداری خراســان رضوی گفت: ظرفیت 
اسکان زائران در کلانشــهر مشهد برای دهه 
پایانــی صفر در مجموع ۶00 هزار نفر شــب 

هدف گذاری شده است.
بــه گــزارش ایرنــا، حجت الاســلام حجت 
گنابادی نژاد روز یکشنبه در جلسه توجیهی و 

برنامه ریزی عملیاتی پویش مردمی خدمت به زائران دهه پایانی صفر در قرارگاه نجمه 
خاتون مشــهد افزود: از این تعداد 150 هزار نفر شب ظرفیت اسکان در مدارس مشهد 

پیش بینی شده است و بقیه مربوط به ظرفیت های موقت و رسمی اقامتی می باشد.
وی با تاکید بر ضرورت حضور و نقش آفرینی مردم در راستای خدمات رسانی به زائران 
بیان کرد: گروه های مردمی که می خواهند داوطلبانه به زائران خدمت کنند، می توانند با 

حضور در قرارگاه های مردمی در بخش های مختلف خدمات رسانی کنند.
حجت الاســلام گنابادی نژاد خاطر نشان کرد: برنامه ریزی و هماهنگی برای خدمت به 
زائران پایان ماه صفر از خرداد ماه گذشته شروع شده است و با بسیح همه ظرفیتها در 

حوزه برنامه ریزی و سازمان دهی، خدمت رسانی در این زمینه افزایش خواهد یافت.
وی بیان کرد: بازماندن برخی عاشــقان اهل بیت)ع( به دلایل مختلف از مراسم زیارتی 
پیاده روی اربعین، امسال حضور زائران را در مشهد پررنگ تر خواهد کرد و دهه پایانی 

صفر متفاوتتری در این کلانشهر رقم خواهد خورد.
معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران اســتانداری گفت: برای دهه پایانی صفر امسال 
شرایط متفاوتی در مقایسه با سالهای اخیر و پس از 2 سال شیوع کرونا پیش بینی شده 
اســت و احتمال حضور ۶ تا 8 میلیون مسافر برای حضور در مشهد وجود دارد. قرارگاه 
مردمی نجمه خاتون با هدف حمایت و ســاماندهی ظرفیت های مختلف بانوان برای 
میزبانی از زائران دهه آخر صفر در 13 منطقه شهری با هدف فعالیت در 5 محور اسکان، 

پذیرایی، ایاب و ذهاب، ارائه خدمات شغلی و مشارکت های نقدی ایجاد خواهد شد.
اوج عزاداریها و ســوگواری های حسینی در کشور طی دهه پایانی صفر است که در آن 
هیاتهای عزاداری و دسته های زنجیرزنی از سراسر کشور راهی مشهدالرضا شده و آیین 

های سوگواری را در کنار حرم امام علی بن موسی الرضا )ع( برگزار می کنند.

پیش بینی حضور ۱۱۰ هزار نفر از خراسان شمالی 
در پیاده روی دهه آخر صفر

مدیر کل تبلیغات اســلامی خراسان شمالی 
از پیش بینی حضور بیــش از 110 هزار نفر 
از مردم این اســتان در مراســم پیاده روی به 
حرم امام رضا)ع( به مناسبت شهادت این امام 

بزرگوار خبر داد.
حجت الاســلام رفیعی در گفت و گو با ایسنا 
اظهار کرد: پیش بینی می شــود امسال 110 

کاروان با جمعیت بیش از 110 هزار نفر از این استان در این مراسم شرکت کنند.
وی گفت: در مسیر جاده بین شهرهای استان و در مسیر کنار جاده هایی که توسط مردم 
و هیات امنای مساجد و هیئات مذهبی روستاها، و در داخل شهر توسط تشکل ها دینی 
و در ورودی استان توسط نمایندگی استان قدس در استان و هلال احمر استان، جمعا 

تعداد 35 ایستگاه پذیرایی و سلامت برپا خواهد شد.
حجت الاســلام رفیعی ادامه داد: از تاریخ 23 شهریور تا 2۹ شهریور به مدت هفت روز 

ایستگاه های صلواتی برپا خواهد شد.
وی بیان کرد: پیش بینی برای مبلغین کاروان ها تعداد 30 نفر می باشد.

این مقام مسئول در ارتباط با برگزاری برنامه های فرهنگی طی این مراسم تصریح کرد: 
طی این مراسم بدرقه از کاروان ها توسط مردم و روحانی مناطق در محلات و روستاهایی 

که زائرین پیاده دارند، برگزار می شود.
مدیرکل تبلیغات اسلامی خراسان شمالی افزود: علاوه بر آن روحانی که همراه کاروان 
است و یا روحانی اعزامی به صورت موقت در مسیر شهرستانها از طرف ادارات تبلیغات 
اسلامی، برنامه های نماز جماعت، سخنرانی های کوتاه با موضوع سیره امام رضا )ع( و 
پاسخ به شبهات را خواهد داشت. وی ادامه داد: مسابقات فرهنگی برای اعضا کاروان ها و 

اهدای هدایا نیز انجام خواهد شد.

توصیه های بهداشتی به راهپیمایان اربعین و 
دهه پایانی ماه صفر

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
از زائران اربعین حســینی و رضوی خواست 
دستورالعمل های بهداشتی را مورد توجه قرار 

دهند.
دکتر ســید جواد حســینی با بیان اینکه در 
مراســم پیاده روی اربعین و همچنین حضور 
میلیونی زائران بارگاه امام هشتم)ع( در ایام آخر 

صفر، رعایت دستورالعمل های بهداشتی بیش از پیش اهمیت دارد، اظهار کرد: به زائران 
توصیه می شود پیش از انجام سفر نسبت به تکمیل واکسیناسیون اقدام کنند.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مشهد، وی شست وشوی مستمر دست ها 
با آب و صابون، استفاده از ماسک در اماکن شلوغ و پرت جمع و استفاده از عینک آفتابی، 
کلاه لبــه دار و کرم ضد آفتاب برای در امان ماندن از نور شــدید آفتاب را از مهم ترین 

توصیه هایی برشمرد که زائران باید نسبت به آن توجه داشته باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با تاکید بر اینکه زائران اگر با تب، سرفه، 
اسهال و استفراغ مواجه شدند، به مراکز و یا موکب های مراقبت پزشکی مراجعه نمایند، 
تصریح کرد: به زائران توصیه می شود به بهداشت محیط نیز توجه داشته باشند و زباله و 

پسماندهای مواد غذایی را در سطل زباله قرار دهند.

آمادگی خادمان سلامت برای خدمت به زائران 
امام مهربانی ها

زیارت اربعین علاوه بر مقصد فرامرزی اش، که 
هرساله صدها هزار نفر از دلباختگان خاندان 
عصمت و طهارت را به عتبات عالیات در عراق 
میکشــاند، یک مقصد پرزائــر داخلی نیز در 
مشهدالرضا )ع( دارد که این روزها کبوتر دل 
هزاران هزار تن از عاشقان زیارت ائمه اطهار )ع( 
را به سوی بارگاه امام مهربانی ها پرواز می دهد.

به گزارش ایرنا، همزمان با ایام دهه پایانی ماه صفر، در کنار همه خدماتی که توســط 
دســتگاه های مختلف به زائران ارائه می شــود، خادمان سلامت در دانشگاه های علوم 
پزشکی استان خراسان رضوی نیز در کنار دیگر بخش ها با زائران پیاده اربعین حسینی 
همراهی کرده و با ارائه خدمات بهداشتی و درمانی مسیر این سفر معنوی را برای آنان 
هموار می کنند.در اســتان خراســان رضوی ۶ دانشگاه و دانشکده علوم پزشکی شامل 
مشهد، گناباد، تربت حیدریه، سبزوار، نیشابور و تربت جام، به حدود ۷ هفت میلیون نفر از 
جمعیت ساکن در این استان خدمات بهداشتی و درمانی ارائه می کند که بر اساس برنامه 
ریزی انجام شده در ایام آخر ماه صفر، برای خدمت رسانی به زائران و بیماران احتمالی 
آنان به حالت آماده باش درآمده اند.افزودن چند دستگاه موتورلانس به ناوگان خدمت 
رسانی اورژانس پیش بیمارستانی، لغو کلیه اعمال جراحی غیر اورژانسی، اختصاص 50 
درصد ظرفیت تخت های بیمارستانی خراسان رضوی برای انجام ماموریت ویژه آخر ماه 
صفر و آمادگی 2 هزار واحد بهداشتی استان برای سرویس دهی به زائران اربعین، از جمله 

تدابیری است که ویژه این ایام در نظر گرفته شده است.

شهر
در 

خبر

کارشناس پایگاه باستان شناسی بلقیس اسفراین گفت: دالان های زیرزمینی 
باستانی در منطقه »جهان بان« اسفراین کشف شد.

نیک گفتار در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: در اثر فعالیت های راهسازی 
در محدوده روســتای بام از توابع بخش بام و صفی آباد اسفراین در چند روز 
گذشــته بقایایی از دالان های زیرزمینی باســتانی در روستای »جهان بان« 

کشف شد.
وی افزود: در اثر فعالیت های راهسازی در محدوده روستای بام از توابع بخش 
بام و صفی آباد اسفراین در چند روز گذشته بقایایی از تونل های به هم پیوسته 

در این منطقه کشف شد.
به گفته نیک گفتار در گذشته نیز در حوالی این روستا دالان هایی کشف شده بود که در واقع این دالان ها ارتباط 

بین چندین آبادی را فراهم می کرده است.
وی ادامه داد: طول این دالان 18 کیلومتر بوده که در مسیر آن، حمام و آسیاب نیز وجود دارد که هنوز باز نشده است.
نیک گفتار ادامه داد: سالیان گذشته سرنخ هایی از این شهر زیرزمینی در »جهان ارغیان« کشف شده بود اما برای 
محافظت از آن، این بقایا توسط میراث فرهنگی مسدود شد. اکنون از محلی دیگر به این ساختارهای باستانی رسیدیم 

که گفته های مردم محلی را تایید می کند.
وی بیان کرد: سفال هایی که از این دوره کشف شده مربوط به دوره سلجوقی، ایل خانی و دوره های قبل تر از آن 

بوده است.
نیک گفتار گفت: اطلاعات بیشتر از شهر زیرزمینی جهان بان اسفراین، نیازمند کاوش های گسترده باستان شناسی 

است.

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی گفت: 
پیش بینی می شــود هفت تا هشت میلیون زائر در دهه پایانی صفر به مشهد 

سفر کنند.
سیدجواد موســوی در گفت وگو با ایسنا در خصوص پیش بینی  میزان ورود 
زائران به مشهد در دهه پایانی صفر اظهار کرد: ستاد خدمات سفر کمیته بندی 
شده و تمام کمیته ها برای حضور نزدیک به هشت میلیون زائر در دهه پایانی 

صفر در مشهد اعلام آمادگی کرده اند.
وی در خصوص میزان ظرفیت اسکان پیش بینی شده در این ایام خاطرنشان 
کرد: همانطور که در اربعین تمام زائران به کربلا مشــرف می شوند، در دهه 

پایانی صفر نیز تمام زائران ایرانی به مشهد سفر می کنند. از تمام زیرساخت های موجود مانند آستان قدس رضوی، 
مدارس، خوابگاه دانشگاه ها، تمام هیات های مذهبی و حسینیه ها استفاده و بیش از 500 هزار شب اقامت پیش بینی 

شده که این میزان قطعا در روزهای پایانی ماه صفر توسعه پیدا خواهد کرد.
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی در خصوص مشکلات تامین نان زائران در این 
دهه پایانی صفر ادامه داد: برخی از هتل ها امکانات طبخ نان دارند. هتل هایی که چنین امکاناتی دارند، قرار شده با 
همکاری فرمانداری مشــهد به آن ها مجوز داده شود تا علاوه بر تامین نان مورد نیاز خود، برای سایر زائران نیز نان 

طبخ کنند تا در این ایام مشکل تامین نان نداشته باشیم.
موســوی تصریح کرد: یکی دیگر از برنامه های ستاد خدمات سفر آموزش فرهنگ میزبانی به صنوف و دستگاه های 
اســت که به زائران خدمات ارائه می دهند. دوره ادب حضور و فرهنگی میزبانی با همکاری آســتان قدس رضوی و 

استانداری خراسان رضوی برنامه ریزی شده تا برای تمام صنوف در حرم رضوی برگزار شود.

کشف دالان های زیرزمینی باستانی در اسفراین پیش بینی سفر ۸ میلیون زائر به مشهد در دهه پایانی صفر

در سایه کم توجهی دانش آموزان مشهدی

نوشت افزار ایرانی غریبه  در سبد خرید
علیرغــم نزدیکــی به موعد بازگشــایی 
مدارس و افزایش تقاضا برای نوشت افزار، 
ســهم کالاهای ایرانی در این بازار بسیار 
ناچیــز اســت و تلاش ها بــرای تقویت 
کالاهای ایرانی در این رســته تولیدی در 
سال های گذشته چندان تاثیرگذار نبوده 
اســت و باید راه حل های بیشــتری برای 

تقویت تولیدات داخلی اندیشیده شود.
به گزارش ایرنــا، بارها در محافل مختلف 
صحبت از نوشت افزار ایرانی -  اسلامی شده 
و متولیان در بخش های مختلف تلاش کرده 
اند تا طرحهای ایرانی در این بخش تقویت 
شــود اما قبل از تقویت این بخش، نیاز به 
تولیدات قوی تر و حداقل تامین مواد اولیه 
کارخانه ها برای تولید مداد و دفتر بوده که 

کمتر مورد توجه قرار گرفته است.
عمده نوشــت افزار موجــود در بازار و از 
جمله مشــهد وارداتی اســت و مسلما 
طرحهــای آن نیز ایرانی نبوده و فرهنگ 
بیگانــه را بین دانش آمــوزان ترویج می 
دهــد، تولیــدات با طرحهــای ایرانی – 
اســلامی هم در این بخــش آنقدر نبوده 
اســت که بتواند نیاز به کالاهای وارداتی 
را کمرنگ کند زیرا تولیدکنندگان برای 
تامین مواد اولیه مانند چوب، مغز و کاغذ 
نیــاز به واردات دارند که این موضوع طی 
سالهای اخیر به واسطه تحریم ها و شیوع 
کرونا کمتر شده و دست تولیدکنندگان را 

خالی گذاشته است.
رییس اتحادیه صنف فروشندگان نوشت 
افزار و کتاب مشهد در گفتگو با خبرنگار 
ایرنا، با اشــاره به وضعیــت محصولات 
ایرانی – اســلامی در حوزه نوشــت افزار 
گفت: ســهم محصولات ایرانی در بخش 
نوشــت افزار در شهر مشهد کمتر از 10 
درصد است، عمده نوشــت افزار وارداتی 
بــوده و لازم اســت بــرای تقویت تولید 
داخل نمایشــگاه های نوشت افزار ایرانی 
– اسلامی بیشتری برپا و این موضوع در 
جامعه نهادینه شده و سهم کالاهای ایرانی 

در این بخش افزایش یابد.
سیدجواد سیدعباسیان با اشاره به وجود 
چند واحد تولیدی مداد و کاغذ در خراسان 
رضوی افزود: چند کارخانه در اطراف مشهد 
در خصوص مداد روزنامه ای، مداد پلیمری، 
ماژیک و کاغذ تولید دارند اما سهم تولیدات 
آنها آنقدر نیست که تامین کننده نیاز بازار 
باشــد و به ناچار عمده این نیاز از طریق 

واردات تامین می گردد.
وی بیان کرد: شــیوع کرونا و تحریم ها، 
میزان واردات نوشت افزار بویژه مواد اولیه 
تولید مداد را کاهش داده است، در همین 
مشهد هم اینک میزان کالاهای وارداتی 
در بخش نوشــت افزار نســبت به سال 

گذشته 30 درصد کاهش یافته، در حالی 
که با توجه به حضوری شــدن کلاسهای 
درس، تقاضا برای نوشــت افزار بیشتر از 
موجودی بازار بوده و کمبود جنس کاملا 

آشکار است.
سیدعباسیان خاطرنشان کرد: واحدهای 
تولیــدی کــه از بهمــن پارســال مداد 
تولیدی خود را پیش فــروش کرده اند، 
باید خردادماه بــه تعهدات خود در قبال 
خریــداران عمل می کردنــد اما مدعی 
هســتند که کمبود چــوب و مغز برای 
تولید مداد کم داشــته اند و واردات این 
محصولات نیز کمتر شده است، لذا فقط 
توانسته اند به 30 درصد از تعهدات خود 
عمــل کنند، این موضــوع باعث کاهش 
موجــودی مداد و افزایــش ۶0 درصدی 
قیمت آن در بازار از اواخر ســال گذشته 

شده است.
وی ادامــه داد: تقریبــا ۷0 تا 80 درصد 
از کاغــذ موجــود در بــازار کشــور نیز 
وارداتی اســت و البتــه کاغذ داخلی هم 
کیفیت چندانی ندارد و مورد اســتقبال 

تولیدکنندگان قرار نمی گیرد.
افزایش قیمت کاغذ و مداد در بازار

رییس اتحادیه صنف فروشندگان نوشت 
افــزار و کتاب مشــهد از افزایش قیمت 
نوشــت افزار در بازار خبر داد و گفت: از 
اوایل مردادماه هــر بند کاغذ ۷0 گرمی، 
30 تا 35 درصــد افزایش قیمت یافته و 
طــی ۴0 روز قیمت هر بنــد آن به یک 
میلیون و 250 هزار تومان رســیده است 
که این افزایش قیمت، روی قیمتهای دفتر 
و کاغذ آچار نیز تاثیر می گذارد، هرچند 
افزایش قیمت کاغذ از زمان برداشته شدن 
یارانه و کاهش واردات آن در زمان کرونا 
آغاز شده، اما این رشد قیمتی در روزهای 
اخیر محسوس تر بوده که علت آن کاهش 

موجودی کاغذ است.
سیدعباســیان در خصوص میزان فروش 
نوشــت افــزار در بــازار مشــهد گفت: 
خوشبختانه با حضوری شدن کلاسهای 
درس، تقاضا برای نوشــت افــزار زیاد و 
فروش مطلوب شــده اســت اما مشکل 
صنف مــا، مــوازی کاری نهادهای دیگر 
اســت، به عنوان مثال در همین ایام که 
بازار فروش نوشــت افزار شرایط مطلوبی 
پیدا می کند، فروشگاه های زنجیره ای، 
نمایشگاه ها، مدارس، مساجد و حسینیه 
ها شروع به فروش نوشت افزار می کنند، 
حتی مدارس بسته های کاملی از وسایل 
مورد نیاز دانش آموزان شامل نوشت افزار، 
کیــف و کفش، لبــاس و ... را عرضه می 
کنند که این اجحاف در حق صنف نوشت 

افزار فروشان  است.

وی افزود: چند سال قبل کتابهای درسی 
توسط صنوف فروشنده نوشت افزار عرضه 
می شــد، اما مدارس این فرصــت را از 
صنوف گرفتند، اخیرا هم به بحث نوشت 
افزار وارد شــده اند که کم کم بازار ما در 
این بخش را هم از آن خود خواهند کرد.

رییس اتحادیه صنف فروشندگان نوشت 
افزار و کتاب مشهد با اشاره به فعالیت هزار 
واحد صنفی معتبر دارای جواز کسب زیر 
نظر این اتحادیه گفت: از این تعداد ۶50 
واحد صنفی فروشنده نوشت افزار هستند 

و باقی صحاف یا کتابفروش هستند.
 تشدید نظارت بر کیفیت و قیمت

 نوشت افزار
با افزایــش تقاضا، گرانــی و نیز کاهش 

کیفیت، بازار محصولات را تحت تاثیر قرار 
می دهد، در آستانه سال تحصیلی جدید 
نیز تیم های نظارتی اصناف، بازرسی ها را 
تقویت کرده اند تا مانع از گران فروشی و 
عرضه کالاهای کم کیفیت در بازار شوند.

از سویی در آستانه سال تحصیلی تمایل 
و تقاضــا بــرای برپایی نمایشــگاه های 
مختلــف افزایش می یابــد، و حال آنکه 
این امر چندان خوشایند اتحادیه نیست، 
زیرا صنوف عدم حضــور خود در چنین 
نمایشــگاه هایی را آن هــم در ایامی که 
فروش کالایشان افزایش می یابد، اجحاف 

در حق خود می دانند.
به گفته رییس اتحادیه صنف نوشت افزار 
و کتاب مشــهد، برگزاری هر نمایشــگاه 
نوشــت افزار یا کتابــی باید با صنفی که 
در این زمینه فعالیــت دارند، هماهنگ 
شــود و حال آنکه نمایشگاه نوشت افزار 
ایرانی – اسلامی که در مشهد برپا شده، 
بدون هماهنگی با این اتحادیه برپا شده و 
این اجحاف در حق صاحبان صنوف این 

بخش است.
سیدعباسیان افزود: ما مخالفتی با برپایی 
نمایشگاه های نوشت افزار یا کتاب نداریم 
اما می گوییم همه افرادی که می خواهند 
در نمایشــگاه شــرکت کنند باید پروانه 
کسب معتبر داشــته و مجوز از اتحادیه 
صنف فروشــندگان نوشت افزار بگیرند و 
قوانین و مقررات در ایــن زمینه رعایت 

شود.
مدیر بازرســی و نظارت بر اصناف مشهد 
نیز درباره برپایی نمایشگاه ها گفت: متولی 
برپایی نمایشــگاه باید درخواست خود را 
در کمیته نمایشــگاهی مطرح کند تا در 
صورت موافقت آن کمیته، مجوز برپایی 
نمایشــگاه داده شود که دبیر این کمیته 
سازمان صنعت، معدن و تجارت است؛ لذا 
برپایی هر نمایشگاه با هر عنوان کالایی در 
هر نقطه ای از شهر بدون داشتن مجوز از 

کمیته نمایشگاهی تخلف است.
امیر دلداری افــزود: طرح ویژه نظارت بر 
فروش نوشــت افزار و کتاب با همکاری 
اتحادیــه صنــف نوشــت افــزار از 18 
شهریورماه در شهر مشهد آغاز شده است 
که در این طرح کیفیت، قیمت و ســایر 
موضوعات مربوط به نوشت افزار بررسی 
می شــود و تیم های بازرسی نیز تا پایان 

تابستان فعال هستند.
وی بیان کرد: قرار است نمایشگاه پاییزه 
کالا زیر نظر مستقیم اتاق اصناف مشهد 
در هفته پایانی شهریورماه در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی این کلانشهر 
دایر شــود که در آن همه لوازم مورد نیاز 
دانش آموزان اعم از نوشــت افزار، کیف و 
کفش، لباس و کالاهای اساسی با قیمت 
کارشناسی شده و زیر نظر اتحادیه عرضه 

شود.
نمایشگاه نوشت افزار ایرانی – اسلامی، 
گامی به سوی تقویت طرحهای داخلی

نمایشگاه نوشت افزار ایرانی - اسلامی روز 
سه شنبه هفته گذشته با همکاری آستان 
قدس رضوی توســط اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اســلامی خراسان رضوی در مرکز 
نمایشگاهها و همایش های آستان قدس 
در جوار بارگاه منور امام رضا)ع( گشایش 
یافت. این نمایشــگاه کوچک 12 غرفه از 
تولیدات نوشــت افزار، کیــف و کفش با 
طرحهای ایرانی و اسلامی تولیدکنندگان 
داخلی را در معرض بازدید عموم و فروش 
قرار داده اســت که در واقــع برپایی آن 
اقدامی فرهنگــی در راســتای گرایش 
تولیدکنندگان به سمت طرحهای ایرانی 

– اسلامی است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
رضوی بــه خبرنگار ایرنا گفــت: امروزه 

کشورمان به موفقیتهای بزرگی در حوزه 
نوشــت افزار ایرانی دست یافته است، به 
طوری کــه تلاش و حضور جوانان خلاق 
در تولید نوشت افزار از دفاتر مشق دانش 
آموزان آغاز شــده و امروز به حوزه هایی 
نظیر تولیــد مداد رنگی و خــودکار نیز 
تســری یافته کــه در طول 100 ســال 

گذشته در کشور بی نظیر بوده است.
تاکنون ایران در چنین جایگاهی قرار 

نداشته است
محمد حسین زاده افزود: هم اینک نوشت 
افزار به صورت صنعتی در کشورمان بروز و 
ظهور یافته است و تاکنون ایران در چنین 
جایگاهی قرار نداشته است، زیرا عمدتا یا 
واردکننده و یا کپی بردار طرحهای سایر 

کشورها بوده است.
وی بیان کرد: امروزه حدود 20 درصد از 
نوشــت افزار موجود در بازار کشور از نوع 
نوشــت افزار ایرانی – اسلامی است که 
طراحی آن در داخل کشــور انجام گرفته 
که عــدد قابل توجهی اســت، به عنوان 
مثال هم اینک در خصوص کالایی مانند 
خودکار با انبوهی از شرکتهای تولیدکننده 

ایرانی مواجه هستیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
رضوی گفت: ورود جوانان و حمایت رهبر 
انقــلاب از آنان، جایگاه ایــران را در بازار 
نوشت افزار و طراحی آن ارتقا داده است، 
هرچند کشــورمان در حوزه بازارپردازی 
شــخصیت ها در حوزه انیمیشین، فیلم و 
سریال کمی عقب است، اما پیشرفتهای 
زیادی داشــته به گونه ای که 2 و تا سه 
انیمیشــنی که در دو یا سه سال گذشته 
ساخته شده، توانسته بازار خوبی را در دنیا 

از آن خود کند.
حســین زاده اظهار داشت: جوانان ایرانی 
کم کم به حوزه نوشــت افــزار نیز وارد 
شــده اند که به تکمیل ایــن صنعت با 
بهره گیــری از افراد خلاق، فعال و علاقه 
مند به فرهنگ ایرانی – اسلامی در کنار 
بسترســازی که دولت ایجــاد می کند، 

کمک خواهد کرد.
وی بیان کرد: نمایشگاه نوشت افزار ایرانی 
– اســلامی فرصت خرید نوشت افزار با 
طرح ایرانی و قیمت مطلوب را برای مردم 
فراهم می کند و قرار گرفتن آن در جوار 
بارگاه منور رضوی، امروز فرصت خریدی 
را برای همه مردم و زائران مشــهدالرضا 
ایجاد می نماید، نوشــت افزارهای ایرانی 
با طرحهای حاوی قهرمانان ملی در قصه 
های کهن بومی تا ابیات و اشــعار ایرانی 
اتفاق مبارکی اســت که پیام آن اصالت و 
هویت ایرانی – اسلامی بوده که در نوشت 

افزار تبلور می یابد.

ورود جوانان و حمایت 
رهبر انقلاب از آنان، جایگاه 
ایران را در بازار نوشت 
افزار و طراحی آن ارتقا 
داده است، هرچند کشورمان 
در حوزه بازارپردازی 
شخصیت ها در حوزه 
انیمیشین، فیلم و سریال کمی 
عقب است، اما پیشرفتهای 
زیادی داشته به گونه ای که 2 
و تا سه انیمیشنی که در دو یا 
سه سال گذشته ساخته شده، 
توانسته بازار خوبی را در 
دنیا از آن خود کند
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خبر

اولین فهرست کی روش اعلام شد
ســرمربی تیم ملی فوتبال، اسامی بازیکنان 
دعوت شده به اردوی تیم ملی فوتبال را اعلام 

کرد.
 کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال، 
اسامی بازیکنان شاغل در لیگ ایران را جهت 
شرکت در اردوی تدارکاتی تیم ملی فوتبال به 

شرح زیر اعلام کرد:
 دروازبانان:

 پیام نیازمند از سپاهان، حسین حسینی از استقلال و علیرضا بیرانوند از پرسپولیس
 مدافعان:

 رامین رضائیان و امید نورافکن از سپاهان، مهدی شیری و عارف آغاسی از فولاد، صالح 
حردانی و ابوالفضل جلالی از اســتقلال، سامان فلاح از پیکان، آرمین سهرابیان از گل 

گهر، مرتضی پورعلی گنجی از پرسپولیس
 هافبک ها:

 مهدی مهدی پوراز استقلال، محمد کریمی و یاسین سلمانی از سپاهان، رضا اسدی 
از تراکتور، مهدی حســینی از مس رفسنجان، محمد خدابنده لو از گل گهر و میلاد 

سرلک از پرسپولیس
 مهاجم ها:

 محمد محبی و مهدی قائدی از استقلال، سعید صادقی، مهدی ترابی از پرسپولیس،  
شهریار مقانلو از سپاهان

آخرین خبر در این مورد حاکی است کی روش 2 بازیکن دیگر را به تیم ملی دعوت کرد.
با تصمیم ســرمربی پرتغالی تیم ملی دو بازیکن دیگر نیــز در اردوی این تیم حاضر 
خواهند شد. بر همین اساس وحید امیری و علی کریمی را نیز برای تست های پزشکی 

و تمرین کردن زیرنظر کادر تیم ملی با نظر کی روش به اردو دعوت خواهند شد

تداوم صدرنشینی سرخ ها زیر باران بطری
تیم پرسپولیس با برتری خارج از خانه مقابل 
نفت مسجدسلیمان به صدر جدول رده بندی 

لیگ برتر بازگشت.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، تیم پرسپولیس 
در هفته ششم لیگ برتر از ساعت 20 امشب 
)شنبه( در ورزشگاه شــهید بهنام محمدی 
به مصاف تیم نفت مسجدســلیمان رفت که 
این مســابقه با پیروزی 2 بر یک شــاگردان 

گل محمدی خاتمه یافت.
در این بازی ابتدا سامان نریمان جهان در دقیقه 11 با یک گل زیبا تیم نفت را پیش 
انداخــت، اما در نیمــه دوم لوکادیا با دو گل دقایــق 5۴ )از روی نقطه پنالتی( و ۶۹ 

زمینه ساز برتری پرسپولیس در این بازی حساس خارج از خانه شد.
سرخپوشان با این پیروزی خارج از خانه، چهارمین برد متوالی خود در فصل بیست و دوم 

را جشن گرفته و با 1۴ امتیاز مقتدرانه به صدر جدول بازگشتند.

ثبت پنجمین پیروزی فصل پورتو با گل و 
پاس گل طارمی

تیم فوتبال پورتو در شــب درخشش مهاجم 
ایرانی خود که هم گل زد و هم گل ســاخت، 

موفق به کسب یک پیروزی خانگی شد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، در چارچوب 
دیدارهای هفته ششم لیگ برتر پرتغال، بامداد 
امروز )یکشنبه( تیم فوتبال پورتو در ورزشگاه 
دراگائو میزبان چاوز رده نهمی بود و میهمانش 

را با نتیجه 3 بر صفر شکست داد.
گل نخســت این بازی را مهدی طارمی در دقیقه سوم مسابقه به ثمر رساند تا خیلی 
زود به انتقاداتی که از او به خاطر عملکردش در بازی قبلی پورتو مقابل اتلتیکومادرید 
صورت گرفت، پاسخ دهد. این چهارمین گل فصل مهدی طارمی بود که او را به طور 
مشترک با ژوائو ماریو بازیکن بنفیکا در رده دوم برترین گلزنان لیگ برتر پرتغال قرار 
می دهد. نفر اول این جدول ســیمون بانزا از تیم براگاست که پنج گل به ثمر رسانده 

است.
دومین گل پورتو هم در دقیقه ۷0 توسط اوانیلسون به ثمر رسید که پاس این گل را 
طارمی داد تا در دو گل تیمش نقش مســتقیم داشته باشد. سومین گل پورتو نیز در 
دقیقه 82 توسط آندره فرانکو به ثمر رسید. طارمی تا دقیقه 8۴ در میدان حضور داشت 

و جای خود را به گونسالو بورگس داد.
پورتو به لطف درخشش طارمی پنجمین برد خود را کسب و با 15 امتیاز به رده دوم 

جدول لیگ برتر پرتغال صعود کرد.

دستیار کی روش: 
بازی مقابل سنگال و اروگوئه ایده خوبی به ما می دهد

کشتی فرنگی قهرمانی جهان؛ 
گرایی برای دومین بار پیاپی فینالیست شد

خسروی:  داور نفت - پرسپولیس اشتباهاتی داشت

قهرمان المپیک 2020 توکیو برای 
دومین سال متوالی به فینال وزن 
رقابت های کشــتی  ۶۷ کیلوگرم 

فرنگی قهرمانی جهان رسید.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، 
محمدرضا گرایــی که صبح امروز 
رقابت هــای  در  شــهریور(   20(
مقدماتی کشــتی فرنگی قهرمانی 
جهان ۹ بر صفرآمانتور اسماعیل اف 
از قرقیزســتان را شکست داده و 
5 بر صفر هانسو ریو دارنده مدال 
طلای جهــان از کره جنوبی را از 
پیش برداشــته بــود، در مرحله 

نیمه نهایی هم بدون اینکه کار دشواری در پیش داشته 
باشــد، جانی ختسوریانی از گرجستان را شکست داد تا 
اجازه ندهد دومین کشتی گیر گرجی هم در ۴ وزن دوم 

راهی فینال شود.
محمدرضــا گرایی در این مبارزه در کمتر از 2 دقیقه به 

امتیاز 8 رسید و فینالیست شد.

به گزارش خبرگزاری فارس، راجر ده ســا، دستیار اول 
کارلــوس کــی روش در مصاحبه با تایمــز انگلیس در 
خصوص شــرایط تیم ملی ایران پیــش از جام جهانی 

2022 قطر صحبت کرد.
ده سا همراه با کی روش در تیم ملی مصر بود و چهارمین 

حضورش در یک تیم ملی را تجربه می کند.
کی روش و ده سا چند روزی را در تهران سپری خواهند 

کرد تا بازی های دوستانه ایران در اتریش برگزار شود.
ده سا در خصوص هدف ایران در جام جهانی گفت: وقتی 
شما به جام جهانی صعود می کنید برای خود یک شانس 
واقعی متصور خواهید شد. گرما و رطوبت برای بسیاری 
از بازیکنــان یک چالش خواهد بود. زمان کوتاهی برای 
آماده سازی داریم. کی روش تیم را می شناسد و بازیکنان 
هم با او آشــنا هستند. او 2 جام جهانی پیش مربی این 

بازیکنان در جام جهانی بوده است.
وی ادامه داد: چهارشــنبه و پنجشنبه تمرینات خود را 

آغاز خواهیم کرد. شــنبه به اتریش سفر می کنیم تا در 
آنجا با اروگوئه و ســنگال بازی کنیم. ســپس به ایران 

بازمی گردیم تا روند آماده سازی تیم ادامه پیدا کند.
دستیار کارلوس کی روش اظهار داشت: این 2 بازی به ما 
ایده خوبی می دهد. من ممکن اســت به اروپا سفر کنم 
و نمایش برخی بازیکنان تیم ملی را در تیم هایشــان را 
ببینــم. این امکان نیز وجود دارد که یک هفته پیش از 

سفر به قطر، در دبی امارات تمرین کنیم.

عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: با این همه 
اعتراض و هجمه ها علیه داوران، اگر کولینا هم باشــید 

تمرکزتان پایین می آید.
علی خسروی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
تســنیم، درباره اعتراض تیم ها به قضــاوت داوران در 
مسابقات لیگ برتر، اظهار داشــت: فوتبال و داوری ها 
هماهنگ با هم هســتند و هیچ کدام بالاتر از دیگری 
نیست. درصد اشتباهات داوری همیشه 20 درصد بوده 

و 80 درصد سعی کرده اند خوب قضاوت کنند.
وی در مورد اینکه صدای بیشتر مربیان و بازیکنان تیم ها 
از عملکرد داوری ها درآمده است، گفت: شاید منظورتان 
دیدار نفت مسجدسلیمان و پرسپولیس باشد چون در 
بازی های دیگر مشــکل خاصی وجود نداشت. در بازی 
استقلال - نساجی مازندران تصمیم داور برای نگرفتن 
پنالتی در اول بازی درست بود. شاید برخی  کارشناسان 
اعتقاد داشته باشند داور باید پنالتی می گرفت و برخی نیز 
نظر داده اند مهاجم استقلال )پیمان بابایی( شبیه سازی 
کرده است. به نظر من بازیکن استقلال شبیه سازی کرد 
و تصمیم داور درست بود. دو پنالتی در این بازی گرفته 
شــد که هر دو درست بود. خطای هند بازیکن نساجی 
اظهر من الشمس بود و باید برای استقلال پنالتی گرفته 

می شد. آیا موضوع دیگری هست؟
عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: 

داور دیدار نفت - پرســپولیس چند اشــتباه داشت و 
خودمان هم می گوییم اشــتباه کرد اما هنوز فیلم بازی 
را ندیده ایم و باید در کمیته داوران آنالیز کنیم. اعتراض 
به داوری همیشه بوده اما وقتی صدای داوران درمی آید 
چه کسی گوش می دهد؟ این همه بر و بیا کنار خط به 
چه دلیل اســت؟ آیا در بازی های بین المللی این کارها 

را می کنند؟ نیمکت تیم ها خیلی شــلوغ است و برای 
یــک اوت 15 نفر بلند می شــوند و اعتراض می کنند. 
اعتراض ها و هجمه ها به داوری زیاد است. باید به داوران 
کمک کنیم. وقتی اعتراض ها زیاد باشــد، تمرکز داور 
پایین می آید. شــما کولینا هم باشــید و مدام اعتراض 

بشنوید، تمرکزتان کم می شود.

خسروی با انتقاد از هجمه ها علیه داوران تصریح کرد: اگر 
تیم ها به مسائل تاکتیکی خود برسند نتیجه می گیرند 
نه اینکه هر مســابقه درباره داوری صحبت کنند. شاید 
تصور شــود با سیستم VAR اشــتباهات کمتر شود 
ولــی با این اعتراض ها اتفاق خاصی نمی افتد. ابتدا باید 
فرهنگ استفاده از VAR را یاد بگیریم و سپس از آن 
استفاده کنیم. حمایت بی جهت از داوران نمی کنم، ما 
هم به داوران سخت می گیریم، تذکر می دهیم ولی باید 
کمک کنیم نسل جدید داوری بیاید. تا چه زمانی قرار 
اســت داوران تکراری قضاوت کنند؟ اگر استقلال برای 
مهدی قایدی فضا را مهیا نمی کرد، او قایدی می شــد؟ 
مربیانی که به بازیکنان 18،1۹ ساله بها می دهند، فضا 

را برای شان مهیا می کنند.
وی در خصــوص اینکه آیا برای داوری که اشــتباهات 
تأثیرگذار داشته باشد، محرومیتی در نظر گرفته می شود 
یا نه، گفت: بحث محرومیت نیست، ممکن است به داور 
ســه چهار هفته استراحت بدهیم یا او را به لیگ دسته 
اول بفرستیم. با این شرایط باید نیم فصل با سرمربیان 

تیم ها جلسه بگذاریم و مشکلات مان را حل کنیم.
عضو کمیته داوران در پاســخ به این پرســش که چه 
نمره ای به قضاوت داوران می دهد، گفت: همیشــه به 
داوران نمره 15 داده ام و امســال هــم همین نمره را 

می دهم. 

5 غایب سرشناس فهرست »کی روش«؛

 از استقلالیِ محبوب تا هافبک پرسپولیسی
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در شرایطی 
فهرست جدید تیم ملی را اعلام کرد که 
غیبت 5 بازیکن در فهرست »کی روش« 

در نوع خود جالب توجه است.
به گزارش فوتبال 3۶0، انتشــار فهرست 
2۴ نفره تیم ملی فوتبال ایران که متشکل 
از بازیکنان شاغل در لیگ برتر است، باعث 
شد تا گمانه زنی هایی درباره اولین اردوی 
تیم ملی در بازگشــت دوبــاره کارلوس 
کی روش به ایران مطرح شود. استقلال و 
سپاهان، هر کدام با ۶ نماینده بیشترین 
بازیکن را در فهرســت کی روش دارند و 
پرسپولیس هم با 5 بازیکن در جای بعدی 

قرار دارد.
کارلــوس کی روش در شــرایطی نام 2۴ 
بازیکن را برای برپایــی اردوی تیم ملی 
اعــلام کرده، کــه غیبــت 5 بازیکن در 
فهرســت منتخب کی روش در نوع خود 
جالب توجه به نظر می رسد و باید دید آیا 
تا زمان آغاز جام جهانی، دیدگاه سرمربی 
پرتغالی نسبت به برخی بازیکنان شاغل 
در لیگ برتر تغییر می کند و آن ها شانس 
بازی در جام جهانی را به دست می آورند 

یا خیر.
محمدرضا اخباری

دروازه بان شماره یک تراکتور بعد از آغاز 
پر فرازونشیب لیگ بیست ودوم، توانسته 

در 3 دیــدار اخیر سرخ پوشــان تبریزی 
بدرخشد و با 3 کلین شــیت، زمینه ساز 
آغاز روزهای خوب تیمش همراه با قربان 
بردیف شود. کاپیتان 2۹ ساله تراکتوری ها 
با وجود درخشش در خط دروازه تراکتور، 
نتوانست در فهرست منتخبان کی روش 
قرار بگیرد و ســرمربی تیــم ملی از پیام 
نیازمند، حسین حسینی و علیرضا بیرانوند 

دعوت به عمل آورد.
کی روش احتمالاً از جمع بازیکنان لژیونر 
هم نام امیر عابدزاده را در فهرست نهایی 
تیم ملی برای اردوی اتریش قرار می دهد 
تا ترکیب ۴ نفره دروازه بانان تکمیل شود. 
با این اوصاف، در فاصله 2 ماه تا آغاز جام 
جهانی، دروازه بان تراکتور کار دشــواری 
بــرای حضــور در فهرســت نهایی تیم 
ملی دارد. اخباری ۶ ســال قبل از سوی 
کی روش برای اولین بار به اردوی تیم ملی 
بزرگسالان دعوت شــد و یک بازی ملی 
مقابل قرقیزستان در کارنامه او به چشم 

می خورد.
دانیال اسماعیلی فر

مدافع راســت آماده پرســپولیس تصور 
می کــرد با توجه به درخشــش خود در 
جمع سرخ پوشــان پایتخت بتواند همراه 
تیم ملی در اردوی آماده ســازی اتریش 
شــرکت کند اما برخــلاف گمانه زنی ها، 

کارلوس کی روش از رامین رضاییان، صالح 
حردانی و مهدی شــیری دعوت به عمل 
آورد و خبری از حضور اســماعیلی فر در 
فهرست تیم ملی نیست تا مدافع راست 
پرسپولیس یکی از غایبان سرشناس دور 

جدید اردوی آماده سازی تیم ملی باشد.
اســماعیلی فر در فصل جدید لیگ برتر 
یکی از عناصر کلیدی ترکیب پرسپولیس 
بوده و در 2 هفته گذشــته توانسته با 2 
پاس گل نقــش پررنگی در روند موفقیت 
سرخ پوشان داشته باشد اما عملکرد فنی 
او نظر کی روش را جلب نکرده اســت. با 
این حال مدافع راست سرخ پوشان پایتخت 
امیدوار اســت در فاصله باقی مانده تا آغاز 
جام جهانی بتواند نظر کارلوس کی روش 
را تغییــر بدهد. دانیال اســماعیلی فر در 
دوران حضور دراگان اسکوچیچ به اردوی 
تیم ملی دعوت شــد و در کارنامه او، یک 
بازی ملی مقابل لبنان به چشم می خورد.

میلاد زکی پور
مدافــع چــپ باتجربه ســپاهان یکی از 
آماده ترین بازیکنان این روزهای لیگ برتر 
اســت. زکی پور که در انتقالی پرسروصدا 
از گل گهر به سپاهان رفته، در هفته های 
آغازین لیگ بیست ودوم توانسته عملکرد 
خوبی را در جمع شاگردان ژوزه مورایس 
از خود به جای بگذارد اما عملکرد خوب 

زکی پور نتوانست نظر مساعد کی روش را 
جلب کند و ســرمربی تیم ملی تصمیم 
گرفــت تا از رقیب زکی پور در ســپاهان 
دعوت به عمل بیاورد و امید نورافکن را به 

اردوی تیم ملی فراخواند.
کارلوس کی روش در ســالیان حضورش 
در فوتبال ایران نشان داده که به سختی 
می تواند به بازیکنی از لیگ برتر، اعتماد 
کند و نام او را به فهرســت تیمش اضافه 
کنــد اما میلاد زکی پور امیدوار اســت با 
تداوم روند درخشانش در سپاهان بتواند 
نظر کارلوس کــی روش را تغییر بدهد و 
برای نخســتین بار تجربه حضور در تیم 

ملی را به دست آورد.
روزبه چشمی

مدافع - هافبک استقلال یکی از بازیکنان 
به شــمار  مورد علاقه کارلوس کی روش 
می رود. روزبه چشمی که از سوی کارلوس 
کی روش به عنوان مدرن ترین مدافع ایران 
مــورد تعریف و تمجید قرار گرفته بود، با 
وجود درخشش در خط دفاع و البته خط 
هافبک استقلال، جایی در فهرست جدید 
کی روش ندارد و به نظر می رسد چشمی 
با ایده آل های فنی مدنظر سرمربی پرتغالی 
هنوز فاصله ندارد و نتوانسته انتظارات را 

برآورده کند.
 چشــمی که در جام جهانی 2018 برای 

تیم ملی ایران به میدان رفت و در بازی با 
مراکش عملکرد خوبی داشت اما به دلیل 
مصدومیت ادامه بازی ها را از دســت داد، 
در تلاش اســت تا دوبــاره نظر کارلوس 
کی روش را بــه خود جلب کند تا در 2۹ 
سالگی، دومین حضورش در جام جهانی 
را تجربــه کند و بتواند همراه کاروان تیم 

ملی به قطر سفر کند.  
سروش رفیعی

هافبک 32 ساله پرسپولیس در بازگشت 
دوباره اش به جمع سرخ پوشــان پایتخت 
نتوانســته انتظارات را برآورده کند و در 
کارنامــه او صفــر گل و صفر پاس گل به 
چشــم می خورد. افت فنی محســوس 
رفیعی شاید مهم ترین عامل برای کارلوس 
کی روش باشد تا هافبک مورد علاقه خود 

را به اردوی تیم ملی دعوت نکند.
ســروش رفیعی که برای اولین بار با نظر 
کی روش به اردوی تیم ملی فراخوانده شد 
و سابقه ۴ بازی ملی دارد، فعلًا جایی در 
تفکرات سرمربی پرتغالی تیم ملی ندارد و 
امیدوار اســت در فاصله باقی مانده تا آغاز 
جام جهانــی 2022 قطر با عملکرد فنی 
خود، نظر کی روش را جلب کند و دوباره 
بتواند در فهرســت تیم ملی قرار گیرد تا 
اولین تجربه حضورش در جام جهانی را 

به دست آورد.

511/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مصـوب 13۹0/۹/20 و برابـر رای شـماره 1۴01۶030۶00۶0023۴1 
هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت 
ملـک تربـت حیدریـه تصرفات  مالکانـه و بلامعارض متقاضی آقـای غلامرضا بک 
زاده فرزند حسـنعلی به شـماره شناسـنامه  ۶0۶ صادره از تربت حیدریه نسـبت 
بـه ششـدانگ یـک باب سـاختمان بـه مسـاحت  1۷3/۴۴ متـر مربـع ) یکصد و 
هفتـاد و سـه و چهـل و چهـار صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ  1۷۶ فرعی از 
اراضـی ربـاط علیـا  پـلاک یـک اصلـی دهسـتان اربعه واقـع در خراسـان رضوی 
بخـش یـک حـوزه ثبـت ملک تربـت حیدریـه خریـداری مـع الواسـطه از مالک 
رسـمی علـی اصغـر اختـر شـناس محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه موجب مـاده 3 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
و مـاده 13 قانـون آئیـن نامـه مربوطه ایـن آگهـی در دو نوبت به فاصلـه 15 روز 
از طریـق روزنامـه محلـی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکـه 
اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره ثبـت محل وقـوع ملک 
تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  ظـرف یـک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نماید و گواهی 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهـد که در ایـن صـورت اقدامات ثبت 
موکـول بـه ارائـه حکم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی که اعتـراض در مهلت 
قانونـی واصـل نگـردد یـا معترض، گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نماید و 

صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضـرر به دادگاه نیسـت. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۶/21
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۷/۶

سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

نقشــه جامع اصالت سنجی عســل با هدف اطمینان از منبع 
تغذیه زنبور عســل در زمان تولید، توســط محققان موسسه 
پژوهشی علوم و صنایع غذایی برای اولین بار در کشور تدوین 

شد.
به گزارش روابط عمومی موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی، 
»دکتر قدیر رجب زاده«، رئیس این موسسه گفت: بر اساس این 
پژوهش، برای ۷ نوع عسل تولیدی شاخص در استان خراسان 
رضوی با اســتفاده از روش های تشخیصی، شناسنامه اصالت 

برای این محصول طراحی شده است.
وی با بیان اینکه ایران به واسطه اقلیم مناسب از دیرباز خاستگاه 
پرورش زنبور عسل بوده است، ادامه داد: در حال حاضر صنعت 
زنبورداری کشــور با  20۶ تعاونــی و ایجاد 300 هزار فرصت 
شغلی و تولید سالانه 81 هزار تن عسل رتبه هفتم جهان را در 

تولید این محصول دارد. 
رجــب زاده بیان کــرد: یکی از معضلات صنعت عســل نبود 
شناســنامه برای این محصول متنوع در بازار اســت و مصرف 
کنندگان تنها به اظهارات کندودار و فروشنده اکتفا می کنند 
که با شــناخت این مشکل، در این طرح پژوهشی تلاش شده 
صنعت عســل به سمت شناسنامه دار کردن و اصالت سنجی 

سوق داده شود.
در ادامه »دکتر عادل بیگ بابایی«، مجری این طرح پژوهشی با 
تاکید بر اینکه خداوند در قرآن کریم بارها به خواص عسل اشاره 
کرده و این ماده مغــذی علاوه بر رفع احتیاجات بدن خواص 
دارویی و درمانی بسیاری دارد، گفت: عمده ترین مشکل عسل، 
تقلب در تولید این محصول ارزشمند است که رایج ترین تقلب 

ها استفاده از شکر در کنار کندو ها است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر شاهد تنوع عسل های موجود 
در بازار بر اساس منبع تغذیه زنبورها از گیاهان مختلف مانند 
اسطوخدوس، کنار، آفتابگردان، عسل کوهی، سدر، کلزا، آویشن 
و ... هستیم افزود: خواص آنتی اکسیدانی و ضد سرطانی عسل 
باعث شــده تا مصرف آن بیشتر جنبه درمانی داشته باشد که 
متاسفانه هیچ روشی برای تشخیص اصالت آن ها بر اساس منبع 
تغذیه زنبورها در دسترس نیست و حتی استانداردی برای آن 

تدوین نشده است.
بیــگ بابایی ادامــه داد: در حال حاضر برخــی از روش های 
شیمیایی مورد استفاده برای تعیین منشاء گیاهي، جغرافیایي، 
کیفیت و خلوص عسل مبتنی بر تعیین مقدار آمینواسیدها و 
پروتئین ها، ترکیبات فرار و معطر، کربوهیدرات ها، مواد معدنی، 
ترکیبات حاصل از تخمیر عســل، اســیدهای آلی، استرها و 
ترکیبات فنلــی و فلاونوئیدها و همچنین تعیین فعالیت های 

آنزیمی  و ضداکسیدانی است.
عضو هیأت علمی موسســه پژوهشــی علوم و صنایع غذایی 
ادامه داد: به منظور رفع خلاء ذکر شده، در این طرح پژوهشی 
خاستگاه غالب گیاهی عسل استان خراسان با استفاده از تحلیل 

داده های کمومتری مورد بررسی قرار گرفته است. 
وی با اشاره به اهمیت نتایج به دست آمده برای تقویت صادرات 
و اعتمادسازی فروش این محصول به ویژه در کشورهای حاشیه 
خلیج فارس گفت: در این کار نقشه جامع اصالت سنجی عسل 
تدوین شده و برای سنجش کیفیت فقط به استانداردهای ملی 

اکتفا نشده است.

گروه خونی ممکن است بر سکته 
مغزی قبل از ۶۰ سالگی اثر بگذارد

محققان دریافتند افراد دارای گروه خونی A ممکن است در 
مقایسه با سایر گروه های خونی، در معرض خطر بیشتری در 
برابر سکته مغزی قبل از ۶0 سالگی باشند. در مقابل افرادی 
که دارای گروه خونی O هستند کمتر احتمال دارد که دچار 
سکته زودرس شوند. این تحقیق از سوی تیمی به سرپرستی 
دانشمندان دانشکده پزشکی دانشگاه مریلند در ایالات متحده 
انجام شد که به بررسی رابطه بین ویژگی های ژنتیکی مانند 

گروه خونی و ارتباط آن ها با سکته مغزی پرداختند.
در مقابل افــرادی که دارای گروه خونی O هســتند کمتر 
احتمال دارد که دچار سکته زودرس شوند.این تحقیق از سوی 
تیمی به سرپرستی دانشــمندان دانشکده پزشکی دانشگاه 
مریلند در ایالات متحده انجام شــد که به بررسی رابطه بین 
ویژگی های ژنتیکی مانند گروه خونی و ارتباط آن ها با سکته 
مغزی پرداختند.برای انجام این کار، آن ها داده های ۴8 مطالعه 
ژنتیکی درباره ســکته های مغزی ایسکمیک )انسدادی( در 
بزرگســالان بین 18 تا 5۹ سال را بررسی کردند. سکته های 
مغزی ایســکمیک به دلیل انسداد جریان خون به مغز ایجاد 
می شــود.این مطالعه در مجموع حدود 1۷ هزار بیمار سکته 
مغزی و نزدیک به ۶00 هزار فرد سالم که هرگز سکته مغزی 

را تجربه نکرده بودند بررسی کرد.
براکستون میچل، محقق ارشد این مطالعه به یورونیوز گفت: 
»ما علاقه مند بودیم که عوامل ژنتیکی ســکته را شناسایی 
کنیم.«وی که استاد پزشــکی در دانشکده پزشکی دانشگاه 
مریلند است می گوید: »مدت ها است که می دانیم برای سکته 
مغزی یک مولفه محیطی بزرگ وجــود دارد اما یک مولفه 

ژنتیکی نیز وجود دارد.«
برای بررســی بیشتر این موضوع، او و همکارانش مشخصات 
ژنتیکی افراد را بررسی کردند و در نهایت متوجه شدند بین 
سکته مغزی زودرس و ناحیه کروموزومی که شامل ژن تعیین 

کننده گروه خونی افراد است ارتباط وجود دارد.
انسان ها دارای چهار گروه خونی اصلی هستند که شامل گروه 
خونی A، B، AB، O می شود. گروه خونی افراد با ژن هایی 
که از والدین خود به ارث می برند تعیین می شود. گروه خونی 
O شایع ترین گروه خونی است.آنچه محققان دریافتند این بود: 
افرادی که سکته مغزی زودرس داشتند در مقایسه با افرادی 
که دیرتر سکته مغزی کردند و افرادی که هرگز سکته مغزی را 
تجربه نکرده بودند بیشتر احتمال داشت گروه خونی A داشته 
باشند و گروه خونی O کمتر دیده شد.میچل گفت: »داشتن 
گروه خونی A خطر ابتلای به سکته مغزی زودرس را حدود 
1۶ درصد افزایش می دهــد اما اگر گروه خونی O دارید 12 
درصد کمتر در معرض سکته مغزی زودرس قرار می گیرید.«

خبر

در حالی که بســیاری از ما امنیت فرودگاه ها فناوری
را تقریبا دقیق می دانیم، مطالعات نشان داده  
اســت که اســکنرها تا 80 درصد مواقع در 
شناسایی سلاح ها، مواد مخدر و مواد منفجره 
شکست می خورند. اما اکنون یک روش جدید 
اشعه ایکس مبتنی بر هوش مصنوعی می تواند 
تشخیص این موارد غیرقانونی و خطرناک را 

بسیار آسان کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، محققان 
دانشــگاه کالج لندن از هوش مصنوعی برای 
توسعه این رویکرد استفاده کردند که به گفته 
آنها می تواند موارد خطرناک را با دقت 100 

درصدی تشخیص دهد.
تریسترام رایلی اسمیت، یکی از نویسندگان 
این مطالعه، می گوید: این تحقیق پتانســیل 
متحول کردن نحوه تشخیص تهدیدات مخفی 
در سراسر جهان و همچنین کالاهای مختلف 
قاچاق مانند مواد مخدر و کالاهای غیرقانونی 

حیات وحش را نشان داده است.

روش اشعه ایکس بر این واقعیت متکی است 
که تغییرات میکروســکوپی یا بی نظمی در 
اجسام باعث خم شــدن پرتوهای ایکس در 
هنگام عبور از آنها می شود. این موردی است 
که محققان در تحقیقات قبلی کشف کرده اند. 
با اندازه گیری ایــن خمیدگی های کوچک، 
پرتوهای ایکس می توانند بافت های مختلف 

را تشخیص دهند.
پروفسور ســاندرو اولیو، نویسنده ارشد این 
مطالعه، توضیح می دهد: این روشــی کاملًا 
متفاوت برای بازرسی مواد و اشیاء، با تجزیه 
و تحلیــل بافت هــا اســت و روش جدیدی 

برای شناســایی مواد غیرقانونــی در اختیار 
ما قرار می دهــد. خمیدگی های کوچک در 
پرتوهای ایکس همیشه وجود داشته اند، اما 
آنها برای سیستم های اشعه ایکس معمولی 
نامرئی هستند، بنابراین این روش جدید به 
ما این امکان را می دهد تا به حجم عظیمی 
از اطلاعات دســت نخورده دست پیدا کنیم. 
تاکنون، ما نشــان داده ایم که این روش برای 
تشخیص مواد منفجره بســیار خوب عمل 
می کنــد، اما می تــوان از آن در هر برنامه ای 
که به اشــعه ایکــس متکی اســت، مانند 
تصویربرداری پزشکی یا تشخیص نقاط ضعف 

در ساختارهای صنعتی استفاده کرد.
انحراف های کوچک در پرتو ایکس در زوایایی 
به کوچکی یک میکرورادیان رخ می دهد یعنی 

حدود 20 هزار برابر کوچک تر از یک درجه.
محققان اندازه گیری این زاویه ها را که با عنوان 
پراکندگی ریزرادیان شــناخته می شوند، با 
هوش مصنوعی ترکیب کردند تا اجسام و مواد 
را به طور دقیق از طریق بافت آنها شناسایی 

کنند.
زمانی که آنها این روش جدید را بر روی مواد 
منفجره آزمایش کردند درصد شناسایی 100 

درصد بود.
این روش با تصویربرداری معمولی اشعه ایکس 
تفاوت دارد زیرا ساختارهای میکروسکوپی را 
نشان می دهد. محققان می توانند با تجزیه و 
تحلیل بی نظمی های میکروسکوپی، بین مواد 

خطرناک و امن تمایز قائل شوند.
دیوید بیت، یکی از نویسندگان این مطالعه، 
می گوید: ما با تیم پروفسور اولیو کار می کنیم 
تا این فنــاوری متحول کننده را برای بهبود 

کیفیت و ایمنی وارد حوزه صنعت کنیم.
ما پیش بینی می کنیم که با آموزش دادن یک 
هوش مصنوعی براساس اجزای »بی نقص« 
یک جســم صنعتی، می تــوان از این روش 
برای شناسایی عیوب در اجزای صنعتی مانند 
ترک ها، زنگ زدگی یا شکاف ها قبل از اینکه با 
چشم غیر مسلح قابل رویت شوند، استفاده 

کرد.
محققان امیدوارند که ایــن روش بتواند در 
طیف وســیعی از بخش ها از جمله امنیت و 

گمرک مورد استفاده قرار گیرد.

اسکنر فرودگاهی مجهز به هوش مصنوعی با دقت 100 درصدی توسط محققان موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی؛

نقشه جامع اصالت سنجی عسل تدوین شد


